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سرمقاله

ایــن ایام، موضوع مذاکــرات ایران با غرب بــه طور کلی و 
مذاکره با آمریکا به طور خــاص مورد توجه صاحب نظران 
قرار گرفته اســت. با توجه به طولانی بــودن پرونده روابط 
ایران و آمریکا که از ســال ۱۳۳۲ تا امروز جریان داشــته و 
در مراحل مختلــف با حوادث متفاوت، ایــن روابط دچار 
فراز ونشیب شــد. با نگاهی به این پرونده طولانی می توان 
به این نتیجه رســید که حل وفصل مسائل ایران و آمریکا به 
سادگی امکان پذیر نیست. در بررسی این پرونده نکاتی وجود 
دارد کــه منافع ایران و منافع آمریکا در خاورمیانه هم جهت 
شــده اســت. به طور مثال در اوج تنش بین ایران و آمریکا 
در افغانســتان، اقدامات آمریکایی ها و متحدان غربی آنها 
برای سقوط حکومت طالبان از موضوعاتی است که منافع 
ایران و آمریکا هم جهت بود و ایران هم می توانست از سقوط 
طالبان برای ایجاد یک حکومت فراگیر و حکومتی که منافع 
مشترک ایران و افغانســتان را تامین کند، وجود داشت. یا 
در مــوارد دیگر صدام که خســارت های زیادی را به ما زده 
بود و با تحمیل جنگ 8 ســاله منابع انســانی و اقتصادی 
زیــادی از ایران را تهدید کرده بــود. زمانی که آمریکایی ها 
تصمیم گرفتند برای از بین بردن ارتش بعث و حزب بعث در 
عراق گام های مهمی بردارند در آن عرصه هم، در واقع منابع 
آمریکا و ایران هم جهت شد یا بعد از سقوط صدام تشکیل 
حکومت بر پایه نظر اکثر قاطع شیعیان و کردها، حاکمیت 
ائتلاف شیعیان و کردها، امری بود که با منافع آمریکا و ایران 
همخوانی داشــت و ما نیز در آنجا منفعت مشترک داشتیم. 
امروز یک تلاقی جدیدی بین اهداف آمریکا و ایران دوباره 
به وجود آمده است. ایران که برای بازسازی اقتصاد خودش 
که اتفاقاً تحت تاثیر تحریم های ظالمانه آمریکایی و متحدان 
غربی ضربه خورده امروز نیازمند بازسازی اقتصادی وسیع 
است و این امر موضوعی است که می تواند با یکی از اهداف 
مهمی که آقای ترامپ برای رشــد آمریکا در نظر دارد و آن 
رشد اقتصادی بالای آمریکا و ایجاد فاصله بیشتر بین حجم 
اقتصاد آمریکا و حجم اقتصادی چین هســت، می تواند به 
 عنوان یک منفعت هم جهت و مشــترک تلقی شــود. ایران 
جزو معدود کشــورهای خاورمیانه اســت کــه اقتصاد آن 
ظرفیت های استفاده نشــده فراوانی دارد. بررسی ها نشان 
می دهد کــه در اقتصاد ایــران در طی یک دهــه، ظرفیت 
ســرمایه گذاری  و اقتصادی حــدود ۲۵۰۰ میلیارددلاری 
وجود دارد. اقتصــاد ایران در بخش نفت و گاز )حوزه های 
بالادستی نفت و گاز( به ۵۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری و در 
بخش زیرساخت های ملی به هزار میلیارد دلار و در بخش 
توسعه صنعتی توسط بخش خصوصی نیز هزار میلیارد دلار 
نیاز به ســرمایه گذاری دارد. این نیــاز ۲۵۰۰ میلیارددلاری 
ایــران می تواند اقتصاد اروپا، آمریــکا و چین را تحت تاثیر 
قرار بدهد. ایران می تواند با ارائه بسته های اقتصادی دارای 
توجیه فنی و اقتصادی بسیار خوب، اقتصاد را به یک ابزار 
سیاسی مهم تبدیل کند. برای تشریح موضوع باید اشاره به 
یک سابقه ای داشته باشــم. زمان ریاست جمهوری آقای 
هاشمی رفسنجانی که سازندگی ایران موضوع اصلی کشور 
بود، سیاســت کلی نظام، کار با غرب منهای آمریکا یعنی 
اروپا مورد توجه بود. مرحوم هاشمی معتقد بودند که حتی 
اگر ما قصدمان همکاری سطح بالا با اروپا باشد )زیرا چین 
در آن زمان هنوز چین موقعیت اقتصادی امروز را نداشــت 
( ما باید در ســبد مبادلات و تجــارت بین المللی مان برگ 
همکاری با آمریکا هم وجود داشــته باشــد. براساس این 
سیاست ما در سال ۱۳۷۳ حجم مبادلات مان با آمریکایی ها 
به چهار ونیم میلیارد دلار رسید. آن موقع آمریکایی ها حدود 
۳ میلیارد دلار از ما نفت می خریدند و ما نیازهای نیروهای 
مســلح مان را که تجهیزات شــان آمریکایــی بودند به رقم 

یک ونیم میلیارد دلار از آمریکا وارد می کردیم.
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اولویت در مذاکرات
آقای پزشکیان با اراده جدی و جلب حمایت رهبری 

 در گفت وگوهای چندجانبه از ابزار اقتصادی 
 برای تنش زدایی و تبدیل تهدیدها 

به فرصت استفاده کند

میلتون فریدمن زمانی گفته بود: »ســاختار 
خــوب، ســاختاری اســت کــه در آن، نفع 
آدم های بد در انجام کارهای درســت باشــد 
اما برخی ســاختارها به قدری بد هستند که 
آدم های خوب را هم مجبور به انجام کارهای 
بــد می کننــد«.  بابک زنجانــی در اقتصاد 
ایران حکم »آدم خوبه« را نــدارد اما اقتصاد 
تحریم زده ایران همان ساختار بد است که ده ها 
بابک زنجانی را تحویل جامعه ایران داده که 
نان شــان در تداوم تحریم ایران است. درحالی  
که اقتصاد ایران تحریم  است، افرادی نفت ایران 
را قاچــاق می کنند و علاوه بر اینکه بابت هر 
کشتی 7  تا 10 میلیون دلار پورسانت دریافت 
می کنند، این مجوز را دارند که در برگشــت، 
انــواع کالای مصرفی را وارد کنند. به همین 
دلیل بابــک زنجانی درحال حاضــر به نماد 
اقتصاد غیررسمی ایران تبدیل شده است. او 
خود را کارآفرین و تاجــر بین المللی می داند 
اما برای جامعه ایران، چیزی جز کاسب تحریم  
نبود. او در اقتصاد سالم قد علم نکرده و زمانی 
بزرگ و غیرقابل دســترس شــده که اقتصاد 
ایران تحریم بوده و راهبرد »دور زدن تحریم ها« 
در دســتور کار نظام حکمرانی قــرار گرفته 
است. پرونده بابک زنجانی یکی از بزرگ ترین 
موارد فساد  نفتی در ایران ازجمله در ارتباط با 
دور زدن تحریم ها در یک دهه اخیر بوده است. 
زنجانی به اتهام عــدم بازپرداخت حدود 2.5 
میلیارد یورو پول نفت و به دلیل فســاد مالی 

و رانت خواری در دی  ماه 1392 بازداشت شد.
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بابک زنجانی ظاهراً تحت نظر در بیرون از زندان مشغول فعالیت اقتصادی است
او صرافی ارز دیجیتال راه انداخته و ظاهراً تصمیم دارد شرکت های هواپیمایی و حمل ونقل نیز راه اندازی کند

سازندگی بررسی می کند: زنجانی به دنبال چیست؟
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سال هفتم  شماره 021898
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانشنبه 13 بهمن 1403 میهن

کانال سازندگی

 حملات علم الهدی علیه ظریف
در نماز جمعه 

ســیداحمد علم الهــدی در خطبه های عبادی سیاســی 
روز گذشته نماز جمعه مشــهد: این مردم که جان برای 
نهضــت خود می دهند، راضی نمی شــوند که امروز یک 
عده آدم های قدرت طلب از جریان های سیاســی منزوی 
و زاویــه دار بیایند، اصــول انقلاب را در مقابل دشــمن 
حراج کنند. ایــن را مردم تحمل نمی کنند که برخی افراد 
در مقام قدرت طلبی با پروپاگاندا بخواهند اقلیت لائیکی 
را ارضــا کنند و در این شــرایط در یک محفل رســمی 
بین المللی بروند جلوی دشــمن سفاک کشور بنشینند و 
بگوینــد، حجاب زنان دیگر در ایــران جایی ندارد. مگر 
این انقلاب اکتبر روســیه است که شما می خواهید با این 
گورباچف بازی ها، نهضت را دچــار انحراف کنید؟ مگر 
این انقلاب قابل تحریف است که گمان کنید ارباب شما 
آمریکاست، بعد کشور را در دستش قرار دهید تا به قدرت 
برسید و اینجا همه کاره شوید؟ اراده سیاسی اینها آن است 
که اصول انقلاب را به حراج بگذارند، ارزش های نهضت 
را روی پای دشمن بریزند، یک عده لائیک و جریان های 
خدانشناس را راضی کنند، اردوکشی خیابانی راه بیندازند 
تا بسیجی ها و نیروهای حزب اللهی را کنار بزنند، دشمن 
را در این کشــور حاکم کنند تا خودشان قدرت بگیرند. 
اینقدر پندار غلط؟ خدا به بعضی ها عقل بدهد. چه کسی 

می گوید، ایران دیگر کشور حجاب نیست؟ 

حملات به رئیس قــوه قضائیه همچنان ادامه دارد و این  بار در 
یک گفت وگوی ویژه خبری. مهدی عســگری، نماینده پیشــین 
مجلس و عضو جبهه پایداری در این برنامه به احکام قوه قضائیه 
و دیــوان عدالــت اداری حمله کرد. وی عملکرد قــوه قضائیه را 
»چشم بندی« و »فیلم سینمایی« خواند و تلویحاً دستگاه قضا را 
به تبانی متهم کرد. حملات به قوه قضائیه مدتی اســت از ســوی 
برخی نمایندگان و اعضای جبهه پایداری برای تحت فشــار قرار 

دادن دستگاه قضا آغاز شده است. برخی 
می گویند این حملات و فشــارها به دلیل 
تحت تاثیر قــرار دادن حکم متهمان چای 
دبش اســت که نام دو وزیر پیشین و کابینه 
مرحوم رئیســی نیز در ایــن پرونده وجود 
دارد و آنها از متهمان هســتند. با این حال 
مهدی عســگری، عضو جبهــه پایداری 
در جایی دیگر از عدالت دســتگاه قضایی 
در برخــورد بــا پرونده ســازی ۱۴ همتی 
ناراحتی  اظهار  بهمن موتور  علیه شــرکت 
می کند. پرونده سازی ای که به گفته برخی 
از نمایندگان و رســانه ها با حمایت »وزیر 

دبش« صورت گرفته  بود. 
هجمه گروه خاصی از بهارستانی ها به 
محسنی اژه ای چند رویکرد دارد. از انتقاد 

به انتصاب غیرقانونی محمد جواد ظریف توسط پزشکیان و رویکرد 
قوه قضائیه در رســیدگی به اختلاس چــای دبش تا نطق هایی که 
نماینــدگان پس از  حضور رئیس قوه قضائیه در جمع مســئولان 
ارشد بنیاد مســتضعفان و البته ماجرای خصوصی سازی صنعت 

خودرو.
این  بار گویا عزم دولت برای خصوصی ســازی صنعت خودرو 
و کمک قوه قضائیه به قوه مجریــه، باز هم برخی از نمایندگان را 
برآشفته کرده است. حتی خبری هم در رسانه ها منتشر شد که ۱۴۰ 
نماینده در نامه ای به رئیس جمهور خواستار عدم خصوصی سازی 
صنعت خودرو شدند. نامه ای که هویت نمایندگان امضاکننده هرگز 
معلوم نشد. فداحسین مالکی، نماینده مجلس ممکن است درباره 
این نامه با بیان اینکه بعضی ها به دنبال ایجاد مانع بر سر راه پیشرفت 
صنعت خودرو باشند، در گفت وگو با چند ثانیه می گوید که بخشی 
از ســهامداران ایران خودرو و ســایپا بخش خصوصی هســتند و 
تاکنون هم ثابت شده، دولت نمی تواند این دو کارخانه بزرگ را اداره 
کند و سال هاســت که این بحث واگذاری خودروسازان به بخش 

خصوصی مطرح است.
حــال پیرامون ایــن حواشــی، ویدئویــی قدیمــی از احمد 
امیرآبادی فراهانی، عضو هیات رئیسه مجلس یازدهم دست به دست 
می شــود که اگر این فیلــم را کنار مخالفت برخی مجلســی ها با 

خصوصی سازی بگذاریم شاید به بسیاری از سوال هایمان مبنی بر 
هجمه  ها به این رویکرد دولت و قوه قضائیه بیشتر مشخص شود. 
طبق گفته امیرآبادی در برنامه دستخط 8 هزار نفر از پرسنل یکی از 
کمپانی ها را نمایندگان مجلس معرفی کرده اند و یکی از نمایندگان 

مجلس ۳۰۰ نفر از پرسنل ایران خودرو را معرفی کرده است!

 Wانتقاد از حضور اژه ای در بنیاد مستضعفان
حضــور رئیس قــوه قضائیه در جمع مســئولان ارشــد بنیاد 
مستضعفان محوری بود که برخی از نمایندگان با مطرح کردن آن به 
انتقاد از قوه قضائیه پرداختند. در جلسه علنی روز یک شنبه مجلس 
شــبهات ادعایی برخی از نمایندگان و ابهاماتی که از نظر این دسته 

به موضوع واگذاری هتل های بنیاد وجود دارد، دســتمایه حمله به 
اژه ای برای حضور در بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی شد.

در ایــن رابطه علی خضریان، نماینده مــردم تهران در مجلس 
گفــت: »درحالی کــه مجلس فریاد می زند، شــبهه و فســاد در 
واگذاری هتل های بنیاد مســتضعفان وجود دارد ایشان با حضور 
خود در مجموعه بنیاد مستضعفان نشان داد که ما باید عزم جدی 
برای مبارزه با فســاد داشــته باشــیم«. به گزارش ایلنا، این نطق 
خضریان درحالی ایراد شد که رئیس قوه قضائیه در جریان حضور 
خود در بنیاد مستضعفان درباره موضوع واگذاری هتل های بنیاد، 
نکتــه ای بیان نکرده بود و برخلاف ادعــای این نماینده در تذکری 
خطاب به مسئولان ارشد بنیاد گفت: »شفافیت و انضباط در امور 
در همه بخش ها و نهاد ها ازجمله در بنیاد مستضعفان بسیار مقوله 
پراهمیتی اســت؛ این شفافیت و انضباط صرفاً منحصر به مسائل 
مالی نیز نمی شــود. تمام امور مــا در بخش ها و نهاد های مختلف 
باید شــفاف و منضبط باشــند؛ به  گونه ای که چنانچه این امور در 
ســطح عمومی مطرح شود هیچ گونه نگرانی از بابت ابعاد مختلف 
آن نداشته باشیم و بتوانیم از برنامه ها و قرارداد های خود به صورت 

متقن دفاع و آنها را برای مردم و جامعه تبیین کنیم«.
تاکید رئیس قوه قضائیه بر شــفافیت و بیان ضرورت حرکت در 
مسیر این اصل در بنیاد مستضعفان نشان دهنده نگاه دستگاه قضا به 

این ضرورت در اداره بنیاد اســت و توصیه محسنی اژه ای به انضباط 
که باعث توانایی یک مجموعه برای دفاع از برنامه ها و قرارداد های 
خود می شــود نیز برخلاف ادعای خضریان نشــان دهنده هشــدار 
رئیس قوه قضائیه به بنیاد و ســایر دســتگاه ها درباره لزوم پاسخ به 
شبهات و انتقادات مطرح شــده در افکار عمومی بوده است. البته 
امیرحسین ثابتی، مجری سابق و نماینده فعلی مجلس دوازدهم هم 
چند ماهی اســت که پای ثابت حملات به قوه قضائیه شده است. 
کمااینکه در آذرماه امسال در تذکری چنین گفت: »یکی از افراد در 
یکی از نهادها که اسمش را نمی آورم در یک معامله ای قرار بود تمام 
هتل هایش را به جز دو مورد به صورت یکجا به یک مفسد اقتصادی 
واگذار کند. ظاهراً دســتگاه های نظارتی این موضوع را فهمیدند و 
آن شخص مجبور شده است، مزایده برگزار 
کند. خطاب به آن برادر عزیز در آن »بنیاد« 
عرض می کنم که داریم تو را رصد می کنیم. 
اگر در این مزایده قرار باشــد، اموال مردم را 
به قیمت چند ده هــزار میلیارد به یک باند 
مافیایــی تحویل بدهی، مطمئــن باش در 

مجلس با تو برخورد خواهیم کرد«.
ثابتی البته در صحن علنی روز دوشنبه 
هفته اخیر هم با خطــاب قرار دادن رئیس 
دستگاه قضا و یک روز پس از آنکه ناگهان 
عده ای تجمع خیابانی برگزار کردند، مرگ 
بر ظریف ســر دادند و ادامه  این خط را به 
محســنی اژه ای رســاندند، گفت: »آقای 
اژه ای! ما چه جوابی به مردم بدهیم که دائم 
از ما می پرسند، چرا قانون اجرا نمی شود؟ 
قوه قضائیه یــا تعلل می کند یا حداقل شــفاف نمی گوید چه کار 
می کنــد که نمونه واضــح آن قانون دوتابعیتی اســت. فرزندان ۴ 
تا از معاونان پزشــکیان دوتابعیتی هستند؛ چرا شما به  عنوان قوه  
قضائیه کــه ضمانت اجرای قانون هســتید، کاری نمی کنید؟ اگر 
مصلحت هســت بگویید ما کاری نکنیم و از شما مطالبه نکنیم؛ 
لطفاً تکلیف را مشــخص کنید«. همچنین حمید رسایی، نماینده 
تهران و از مخالفان سرســخت نه  تنها این دولت بلکه هر جریانی 
غیر از خود و دوستانش پشــت تریبون مجلس گفت: »تمام توان 
دولت به جای حل مسائل اقتصادی و معیشتی این شده که ظریف 
را در یــک جایگاه غیرقانونی نگه دارد! تذکــر من ماده ۲۲ بند ۱۱ 
و مربوط به جلســه و شأن مجلس است، من چاره ای ندارم جای 
دیگری نمی شود این تذکر را داد؛ اگر به جای حضرت عالی، آقای 

محسنی اژه ای آنجا نشسته بود، من تذکرم را بهتر می دادم«.
به هر حال درحالــی که قوه قضائیه به طور جــد در مبارزه با 
فساد با دولت چهاردهم همسویی بیشــتری دارد و معتقد است، 
پرونده هایی که افکار عمومی را تحت تاثیر قرار دهد، ورود دستگاه 
قضایــی به صورت جدی و تا انتها انجام می شــود اما گویا چنین 
رونــدی به مذاق بعضی خوش نمی آید تا جایی که رســانه ملی به 
آنها تریبون می دهد تا شــدیدترین الفاظ را  برای دســتگاه قضا به 

کار ببرند.

حمله به دستگاه قضا در سیما!
چرا قوه قضائیه تحت فشار اعضای جبهه پایداری قرار گرفته است؟

هدا احمدی
گروه  سیاسی

ادامه سرمقاله

اولویت در مذاکرات
این حجم مبادلات ما با آمریکایی ها باعث شده بود 
که اروپایی ها با ایران همکاری بســیار نزدیکی داشــته 
باشــند. امروز می توانیم براســاس این تجربه این طور 
طراحی کنیم کــه ایران با گذاشــتن ۲۵۰۰ میلیارد دلار 
پروژه پیش پای آمریکایی هــا، متحدان اروپا، چینی ها 
و روس هــا، می تواند تهدیدهایی کــه بعضاً مورد توجه 
کشــور هســت را به یک فرصت جهش صنعتی تبدیل 
کند. در گام اول با واگذاری پروژه ها به کنسرسیوم هایی 
از چینی هــا و آمریکایی هــا به رهبــری چینی ها و نیز 
پروژه هایی به رهبری شرکت های اروپایی و با مشارکت 
شرکت های آمریکایی می توانیم اقتصاد را به  عنوان یک 
عامل مهم سیاسی مورد توجه قرار دهیم. در کوتاه مدت 
نیاز نیســت که ما حتماً با آمریکا روابط سیاسی داشته 
باشــیم اما می توانیم با داشــتن یک روابــط اقتصادی 
مناسب و با لحاظ کردن حداکثر منافع ایران، کار جهش 
صنعتی کشــور را دنبال کنیم. امیدوارم که دولت آقای 
پزشکیان با اراده بسیار جدی و نیرومند و جلب حمایت 
رهبــری در گفت وگوهای چندجانبه با اروپا،  آمریکا و 
چین و روسیه از ابزار اقتصادی برای تنش زدایی و تبدیل 

تهدیدها به فرصت استفاده کند.   
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هدف گذاری در دمشق 

آرارات میرزویان، وزیر امور خارجه ارمنستان: ما آماده نهایی 
کردن روندهای عادی ســازی روابط با جمهوری آذربایجان 
هستیم. ابتکارعمل چهارراه صلح ارمنستان اقدامی مهم برای 
عادی سازی روابط با باکو است و ایروان به مذاکرات با باکو به 
منظور ایجاد صلحی با دوام در منطقه متعهد اســت. ما پروژه 
همکاری های اقتصادی و فراتر از آن را به  عنوان بخشی از روند 

عادی سازی با آذربایجان پیش بینی می کنیم.

ابوعبیده، سخنگوی گردان های شهید عزالدین القسام، شاخه 
نظامی حماس رسماً اعلام کرد که محمد ضیف، فرمانده کل 
این گردان ها در جریان جنگ اخیر در غزه همراه با شــماری 
دیگر از فرماندهان این گردان ها به شــهادت رســیده است. 
ابوعبیده همچنین از شهادت مروان عیسی، جانشین فرمانده 
کل قسام، غازی ابو طماعه، رائد ثابت و رافع سلامه از دیگر 

اعضای شورای نظامی این گردان ها خبر داد. 

ویکتور اوربان، نخســت وزیر مجارســتان: بروکسل برخلاف 
واشنگتن خواهان تداوم جنگ است. منطق اروپایی ها، امروز با 
منطق آمریکا فرق دارد و اروپایی ها دنبال تشدید تحریم ها علیه 
روسیه هستند تا کی یف بتواند مسکو را در جنگ شکست دهد. 
بوداپست از پایان دادن به جنگ اوکراین از طریق مذاکره حمایت 
می کند و امیدواریم که خواسته دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 

جدید آمریکا برای توقف جنگ به زودی محقق شود. 

مجارستان علیه بروکس لتایید شهادت محمد ضیفعادی سازی روابط ایروان - باکو  

گروه بین الملل: رفت وآمدهای دیپلماتیک به سوریه از سوی 
کشــورهای منطقه و فرامنطقه موضوعی اســت که از زمان 
خروج بشار اسد از این کشور تا به امروز مطرح بوده و جریان 
داشته است. در این راســتا بدون شک کشورهای اروپایی و 
ایالات متحده منافع خاص خود را دمشــقِ پس از اسد دنبال 
می کنند و در امتداد آن کشورهای عربی و منطقه ای هم اهداف 
خود را دارند. به  طور مثال ترکیه به  عنوان حامی تســلیحاتی 
و اطلاعاتی تحریرالشام طی یک دهه گذشته با اعزام ابراهیم 
کالین، رئیس ســرویس اطلاعاتی این کشور همچنین هاکان 
فیدان، وزیر خارجه آن به دمشــق ســعی داشت تا یک مانور 
قدرت متفاوت تر نســبت به ســایر بازیگران دخیل در پرونده 
سوریه را به نفع خود رقم بزند. آنکارا حتی در این مسیر بارها 
ســعی کرده تا به افکار عمومی منطقــه بفهماند که اردوغان 
به زودی به دمشــق سفر می کند و از ســوی دیگر قرار است 
با کردهای مســتقر در شمال ســوریه هم وارد تقابل سخت و 

علنی شود. 
در ایــن روند حــالا قطر بــه  گونه ای دیگــر ایفای نقش 
می کند. اواســط ژانویه بــود که محمد بــن عبدالرحمن آل 
ثانی، نخســت وزیر و وزیر خارجه قطر بــرای اولین  بار پس 
از ســقوط نظام بشار اسد در دمشــق با احمد الشرع ملقب 
به »محمد الجولانی« رئیس دولت جدید ســوریه و فرمانده 
گروه معارضان مســلح تحریرالشام دیدار و گفت وگو کرد. در 
این دیدار طیف وسیعی از مسائل دوجانبه از جنس سیاسی و 
اقتصادی میان طرفین به بحث گذاشته شد و نخست وزیر قطر 
صراحتاً تصرف منطقه حائل جولان توسط اسرائیل را محکوم 
کرد و گفت که ارتش رژیم اسرائیل باید فوراً از آن عقب نشینی 
کند. سفر محمد بن عبدالرحمن آل ثانی به سوریه را شاید باید 
اولین اقدام دیپلماتیک قطر در راستای تحکیم روابط با دمشق 
به رهبری جولانی دانســت که البته در این راستا قطر دسامبر 
۲۰۲۴ سفارت خود در دمشــق که در ژوئیه ۲۰۱۱ تعطیل شده 
بود راا بازگشــایی و به  نوعی حضور رسمی خود در این کشور 

را علنی کرد. 

 W سفر پس از 13 سال
آنچه حالا و در این راســتا مهم جلوه می کند صرفاً عادی 
شــدن روابط قطر با دمشق نیســت و نبوده بلکه )پنج شنبه( 
تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر پس از ۱۳ ســال وارد دمشق 
شد و مورد اســتقبال جولانی قرار گرفت. در نمای اول باید 
توجه داشت که امیر قطر به  عنوان نخستین حاکم عربی پس از 
سقوط دولت بشار اسد برای گفت وگو با حاکمان جدید سوریه 
به دمشق سفر کرده و همین موضوع نشان می دهد که قطر به 
دنبال مخابره این پیام است که نسبت به سایر اعضای شورای 
همکاری خلیج فارس و حتی اتحادیه عرب در سوریه از نفوذ 

بیشتری برخوردار است. 
دیوان امیری قطر با صدور بیانیه ای پس از دیدار امیر قطر با 
احمد الشرع سرکرده تحریرالشام و رئیس دولت موقت سوریه 
اعلام کرد، امیر قطر در این دیدار از تلاش های دولت ســوریه 
برای دستیابی به ثبات و حفظ توانایی های این کشور قدردانی 
کرده و بر حمایت کشــورش از وحدت، حاکمیت و استقلال 
سوریه تاکید کرده است. در این بیانیه آمده است که امیر قطر 
در ایــن دیدار بر نیاز فوری به تشــکیل دولتی که نماینده همه 
اقشار مردم سوریه باشد، تاکید کرد. دیوان امیری قطر در بیانیه 
خود افزوده اســت که امیر قطر همچنین گفت، کشورش از 
سوری ها برای دستیابی به وضعیت وحدت، عدالت و آزادی 
حمایت می کند. در این دیدار که در کاخ »الشــعب« دمشق 

انجام شد جولانی، رئیس دوره انتقالی سوریه نیز به امیر قطر 
تاکید کرد که مرحله آتی شــاهد همــکاری راهبردی میان دو 

کشور خواهیم بود. 
به موازات این دیدار، اســعد الشــیبانی، وزیر امور خارجه 
دولت موقت ســوریه در نشســت خبری مشــترک با محمد 
بن عبدالعزیز بن صالح الخلیفی، وزیر مشاور در امور خارجی 
قطر در دمشــق، گفت که »ما از سفر امروز امیر قطر و هیات 
همراه وی به ســوریه اســتقبال می کنیم. ما بــا طرف قطری 
بازســازی ســوریه را مورد رایزنی قرار دادیــم. در دیدارهای 
امروز با مقامات قطری، چارچوب کلی بازســازی ســوریه 
بررسی شــد«. او افزود: ما خواهان تعمیق روابط برادری با 
قطر هســتیم. قطر متحد ثابت ملت ما طی ۱۴ سال گذشته 
بوده همچنین بازسازی سوریه بازگرداننده امید و ساختن آینده 
اســت. وزیر مشــاور در امور خارجی قطر نیز گفت که شیخ 
تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر با احمد الشــرع، رئیس دوره 
انتقالی ســوریه درباره موضوعات متعــددی گفت وگو کرده و 
بحث توسعه روابط اقتصادی دو کشور هم در این راستا یکی 

از محورهای اصلی به حساب می آید. 
در این راســتا، وزارت خارجه قطر در بیانیه ای اعلام کرد 
که دوحه از گام های جدید برای بازســازی شــاکله حکومت 
ســوریه و افزایش و تقویت یکپارچگی میان همه جریان های 
این کشــور در راستای استقرار صلح و امنیت و ثبات و توسعه 
و شکوفایی اســتقبال می کند. دستگاه دیپلماسی قطر در این 
بیانیه تاکید کرد که مرحله سرنوشت ســاز کنونی در ســوریه 
نیازمنــد محدود شــدن سلاح در دســت یــک ارتش واحد 
متشــکل از همه جریان ها بدون کنار گذاشتن و استثنا کردن 

برخی جریان  هاست. 

 Wریاست جمهوری موقت 4 ساله
نکته بســیار مهمی که به موازات این سفر باید مورد توجه 
قرار بگیرد این اســت که ورود امیر قطر تنها یک روز پس از 
آن به دمشق انجام شــد که دفتر ریاست جمهوری سوریه در 
بیانیه کوتاهی الجولانی را به  عنوان »رئیس جمهور ســوریه« 

در دوره چهارســاله دولت انتقالی در این کشور معرفی کرد. 
در این خصوص چهارشنبه شــب و ساعاتی قبل از ورود امیر 
قطر به دمشق حســن عبدالغنی، رئیس اداره عملیات نظامی 
ســوریه در بیانیــه ای اعلام کرد که احمد الشــرع را به  عنوان 
رئیس کشــور در مرحله انتقالی معرفــی می کنیم و او نماینده 
کشــور در صحنه بین المللی اســت. اگرچه پس از اعلام این 
خبر )جمعه( سلمان بن عبدالعزیز آل سعود، پادشاه عربستان 
و محمد بن سلمان، ولیعهد و رئیس شورای وزیران سعودی به 
الجولانی به مناسبت تصدی پست ریاست جمهوری سوریه 
در دوره انتقالی تبریک گفتند، اما باید توجه داشــت که ورود 
امیر قطر به دمشق به  نوعی نشان می دهد که دوحه به صورت 

مشخص هدف گذاری خود در دمشق را انجام داده است. 
اینکه تا چه حد قطر و تیم جولانی از حیث ایدئولوژیک با 
یکدیگر هماهنگ هستند صرفاً بخشی از روابط میان دوحه و 
دمشق است اما موضوع مهم تر این است که قطری ها از ابتدای 
بحران سوریه یعنی از سال ۲۰۱۱ تا به امروز در دمشق، بخشی 
از این ســناریو بوده اند که البته یــک ضلع آن ایالات متحده به 
 عنــوان طراح اصلــی و ضلع دیگرش ترکیه بــه  عنوان حامی 

نظامی- امنیتی حضور داشته است. 
قطــر حالا به دنبال این اســت که در بازســازی ســوریه 
مشــارکت کنــد و باید توجه داشــت کــه این اقــدام دوحه 
نشأت گرفته از رقابت این کشــور با سعودی ها و تا حدودی 
اماراتی هاست. دوحه از قدیم الایام در دمشق وارد یک جنگ 
پنهان و پشــت پرده ای با ریاض بــود و حالا که نظام بعث در 
آنجا ســقوط کرده به دنبال آن است تا علاوه بر نفوذ سیاسی و 
فرهنگی بتواند با اهرم اقتصادی، خود را در شــام تثبیت کند. 
این در حالی اســت که اخیراً دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
ایالات متحده هم در جمع خبرنگاران در مورد سیاست دولت 
وی در دمشق اعلام کرده که »ما در سوریه دخالت نمی کنیم، 
آنها به اندازه کافی مشکلات و هرج ومرج در آنجا دارند. آنها 
نیازی به مداخله ما ندارند«. بر همین اســاس قطر محیط را 
برای توســعه نفوذ خود در دمشق فراهم دیده و حالا در حال 

عملیاتی کردن آن و هدف گذاری برای آینده در دمشق است.

امیر قطر پس از اعلام ریاست جمهوری موقت جولانی و به  عنوان اولین رهبر عربی  به سوریه سفر کرد

دیدگاه: گزارش خارجی

جنگ تعرفه ای ترامپ 
 رئیس جمهور آمریکا چه سناریویی علیه بریکس

کانادا و کشورهای آمریکای جنوبی دارد؟

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا با تهدید کشورهای 
عضو بریکس به اعمــال تعرفه ۱۰۰ درصدی که چند هفته 
پس از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری آن را مطرح 
کرده بود، به آنها هشدار داد که از جایگزینی دلار آمریکا به 

 عنوان ارز ذخیره خودداری کنند.
ترامپ در اظهاراتی که تقریباً مشابه یکی از اظهاراتش 
در ۳۰ نوامبر ۲۰۲۴ بود، در پیامی در شبکه اجتماعی تروث 
سوشــال نوشــت: »ما به یک تعهد از این کشــورهای به 
نظر متخاصم، نیــاز داریم که نه ارز جدیدی برای بریکس 
ایجاد خواهند کرد و نه از ارز دیگری برای جایگزینی دلار 
قدرتمند آمریکا حمایت خواهند کرد. در غیر این صورت با 
تعرفه  ۱۰۰درصدی روبه رو می شوند«. در آن زمان )نوامبر 
گذشــته( روســیه گفته بود که هرگونه تلاش آمریکا برای 
مجبور کردن کشــورها به استفاده از دلار، نتیجه معکوس 

خواهد داشت.
گروه بریکس شــامل برزیل، روســیه، هنــد، چین، 
آفریقای جنوبی و چند کشور دیگر است که طی سال های 
گذشته به این گروه پیوسته اند. این گروه ارز مشترک ندارد 
اما بحث هــای طولانی مدت درباره ایــن موضوع پس از 
اعمال تحریم های غرب بر روســیه پس از جنگ اوکراین 
شتاب بیشــتری گرفته اســت. ترامپ همچنین در تروث 
نوشت: »بریکس برای جایگزینی دلار آمریکا در تجارت 
بین المللی یا هر جای دیگری شانسی ندارد و هر کشوری 
که بــرای آن تلاش کند باید به تعرفه هــا سلام و با آمریکا 

خداحافظی کند!«
هشدار ترامپ به بریکس درحالی مطرح شد که کانادا 
و مکزیک منتظر تصمیم او بــرای اجرای وعده اش مبنی 
بر اعمال تعرفه ۲۵ درصدی بر شــریک تجاری آمریکای 

شمالی ایالات متحده از اول فوریه هستند.
ترامپ می خواهد از تعرفه ها به  عنوان ابزاری برای وادار 
کــردن مکزیک و کانادا به جلوگیــری از ورود موادمخدر 
غیرقانونی به آمریکا به  ویژه ماده کشنده فنتانیل همچنین 
ورود مهاجــران غیرقانونی به آمریکا کمک کنند. یکی از 
مطالعــات مرکز ژئواکونومی شــورای آتلانتیک در ســال 
گذشته، نشان داد که دلار آمریکا همچنان ارز اصلی ذخیره 
جهان است، نه یورو و کشــورهای موسوم به بریکس نیز 

نتوانسته اند، وابستگی جهانی به دلار را کاهش دهند.
مخفف بریک )BRIC( که ابتدا شامل آفریقای جنوبی 
نبود، در سال ۲۰۰۱ توسط »جیم او نیل«، اقتصاددان ارشد 
گلدمن ساکس در یک مقاله پژوهشی ابداع شد که تاکیدی 

بر ظرفیت رشد برزیل، روسیه، هند و چین بود.
ترامپ همچنین اعلام کرده که به زودی تصمیم خواهد 
گرفــت که آیا واردات نفت کانادا و مکزیک را از تعرفه ۲۵ 
درصدی که او وعده داده اســت، شنبه آتی بر محصولات 
این کشورها اعمال کند، مستثنا می کند یا نه. رئیس جمهور 
آمریکا درباره اینکه آیا تعرفه هایی بر نفت کانادا و مکزیک 
نیز اعمال خواهد کرد، گفته: »ممکن است این کار را بکنیم 
یا نکنیم. احتمالًا امشــب در این  باره تصمیم می گیریم. او 
افزود که این موضوع تا اندازه ای به قیمت ها و این بستگی 
دارد که آیا دو کشور با آمریکا به درستی رفتار می کنند یا نه.
ترامپ روز شنبه را ضرب الاجلی برای اعمال تعرفه های 
۲۵ درصدی بــر واردات از مکزیک و کانــادا تعیین کرده 
اســت تا ۲ شــریک تجاری بزرگ آمریکا را بــه اقدامی 
در زمینــه متوقف کــردن مهاجران غیرقانونــی و قاچاق 
محموله های اُپیودی فنتانیل  وادار کند که از مرزهایشان به 

آمریکا وارد می شوند.
ترامــپ همچنین با اشــاره به نقش چیــن در تجارت 
فنتانیل گفــت که هنوز درحال بررســی اعمال تعرفه های 
جدید بر کالاهای چینی اســت و تهدید کرده که تعرفه ۱۰ 

درصدی بر تمام کالاهای چینی اعمال خواهد کرد.
رویترز
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به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، محمدرضا قلندرشریف 
در نشست مشترک کمیسیون اقتصادی مجلس شورای  اسلامی که با حضور 
رئیس و جمعی از اعضای شــورای اسلامی شــهر مشهد برگزار شد، گفت: 
یکی از موضوعات مورد توجه مدیریت شــهری مشــهد در دوره ششــم این 
بوده کــه محوریت کار در تمامی پروژه هــا در بخش های مختلف بر مباحث 
محیط زیســتی متمرکز باشــد. وی با بیان اینکه مشهد در حوزه حمل ونقل 
پیشرفت های قابل توجه ای را تجربه می کند، اظهار کرد: ما چهار خط قطار 
شــهری داریم که دو خط آن بهره برداری شــده و در این دوره ضمن تکمیل 
ایســتگاه های خط دو فاز یک خط سه قطار شــهری که مهم ترین بخش از 
خطوط چهارگانه اســت، نیز به بهره برداری خواهد رســید. شهردار مشهد 
تصریح کرد: حفاری خط ســه که وارد محدوده قاســم آباد شده و همچنین 
حفاری خط چهار که به نزدیکی میدان شــهدا رســیده به عنوان زیرساخت 
اصلی تا پایان این  دوره مدیریت شــهری به پایان خواهد رسید. فاز یک خط 
سوم مترو که مهم ترین بخش از خطوط چهارگانه بوده و باعث اتصال خطوط 
مختلف به هم شــده و حرم مطهــر را نیز ســرویس دهی خواهد کرد تمامی 
زائرین ورودی به مشــهد را که از طریق ریلی، هوایی و اتوبوس بین شــهری 
وارد مشهد خواهند شــد را با ارزان ترین و ســریع ترین روش به حرم مطهر 
خواهد رساند. قلندرشریف ادامه داد: همچنین طی قراردادهای منعقد شده 
از محل منابع مالی داخلی شهرداری تا پایان دوره ششم مدیریت شهری ۴۰۰ 
دســتگاه اتوبوس به مرور وارد مشهد خواهد شــد. این  درحالی است که در 
کارگروه ملی زیارت مصوب شــده بود که تعداد 8۰۰ دستگاه اتوبوس توسط 
دولت برای مشهد تامین شود، اما تاکنون این مصوبه اجرا نشده است. شهردار 
مشهد افزود: در حوزه فضای سبز نیز شاهد احداث بزرگ ترین بوستان های 
شهری ازجمله بوستان کرامت در شهرک شهید رجایی به وسعت ۷۳ هکتار 
و بوســتان جهانشهر در چهار فاز به وســعت ۱۲۹ هکتار هستیم که تا پایان 
سال شاهد به بهره برداری رســیدن فاز یک این بوستان های شهری خواهیم 
بود. شهرداری مشهد در جداسازی آب شرب از آب غیرشرب جهت آبیاری 
فضای ســبز نیز پیشــرو بوده و این پروژه اکنون  بیش از ۶۰ درصد پیشرفت 
دارد.  وی با بیان اینکه در حوزه دریافت مالیات بر ارزش افزوده در رتبه یازدهم 
کشور هستیم، افزود: درخواست رسیدگی به این موضوع و احقاق حق واقعی 
مشهد در پرداخت ســهمش از مالیات ارزش افزوده هستیم. شهردار مشهد 
ادامه داد: ما در مشهد همچنین شاهد پیچیدگی بافت فرسوده شهر هستیم. 
مخصوصاً در محدوده منطقه ثامن با اقدام براساس طرح  تفصیلی قدیمی در 
این محدوده حقوق مکتسبه ای ایجاد شده که مدیریت آن را دشوار کرده است 
همچنین دولت موظف بوده بخشی از این پروژه ها را اجرایی کند و منابع مالی 
ایجاد شده از اجرای طرح های مصوب که در اختیار شرکت بازآفرینی شهری 
کشور است را باید در راستای رفع معضلات و مشکلات بافت پیرامونی حرم 
مطهر ازجمله احداث پارکینگ عمومی هزینه نماید که متاسفانه تا کنون این 
امر محقق نشــده است. شهردار مشــهد در پایان ضمن تاکید بر ایجاد نگاه 
همه جانبه و ملی به مشــهد خواســتار درج ردیف بودجه اختصاصی به شهر 
مشــهد در قانون بودجه سالانه کشور توسط مجلس و کمک دولت به تامین 
مالی جهــت تقویت زیرســاخت های خدماتی شــهر و همچنین پرداخت 

مطالبات بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومانی توسط دولت شد.

 W۶۰ درصد حمل ونقل عمومی مشهد در اختیار زائران
مهدی ناصحی، رئیس شــورای اسلامی شــهر مشــهد نیز در ادامه این 
نشست گفت: به صورت میانگین روزانه ٢٠٠ هزار زائر در مشهد حضور دارند 
و بیش از۶۰ درصد حمل ونقل عمومی شــهر در اختیار غیرمشهدی هاست. 
وی با بیان اینکه بیش از ٧۵ درصد منابع ما در شهرداری وابسته به شهرسازی 
بود، اظهار کرد: قانون درآمدهای پایدار ابلاغ شــد و براســاس ماده ١٧ همه 
طرح ها به جز طرح تفصیلی منسوخ شد. این طرح به حوزه شهرسازی توجه 

ندارد و تنها برایش کیفیت زیســت شــهر اهمیت دارد. لذا بــا توجه به این 
موضوع در حوزه مالیات بر ارزش افزوده باید به مشهد توجه بیشتری شود. 

 Wشهرداری طرح های اقتصادی را به کمیسیون ارائه دهد
سیدشمس الدین حسینی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی نیز در ادامه این نشســت با اشــاره به موضوعات مطرح شده، اظهار 
کرد: شهردار مشهد نسبت به سهم پایین مالیات بر ارزش افزوده ای که به این 
شــهر تعلق می گیرد گلایه دارند و خواستار افزایش این سهم نسبت به حجم 

بالای زائر دارند که موضوعی به حق اســت و ما در کمیسیون اقتصادی آن را 
پیگیری خواهیم کرد. وی به اوراق مالی اسلامی نیز اشاره و خاطرنشان کرد: 
مبالغی را امســال از این محل پیش بینی و تخصیص داده ایم که بخش زیادی 
از آن محقق نشــده است؛ لذا پیگیری می کنیم تا این موضوع برای مشهد نیز 

مورد توجه قرار بگیرد.

 Wضرورت تامین منابع پایدار برای شهرداری ها
مهدی طغیانی، نایب رئیس اول کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی، نیز در این نشســت گفت: شهرداری های کشور به دلیل نبود منابع 
پایدار مالی، با بدهی و اوراق قرضه اداره می شوند. منابعی مانند ارزش افزوده 
و تامیــن منابع پایدار شــهری نیز که در قانون پیش بینی شــده اند، یا اجرایی 
نشــده اند یا به میزان کافی تامین اعتبار نشــده اند. وی با اشــاره به وضعیت 
نگران کننده تامین مالی شهرداری مشهد اظهار کرد: درحال  حاضر، تنها ۲۵ 
درصد از درآمدهای شهرداری مشهد پایدار است و شهرداری می تواند روی 

آن حساب کند.

 Wبررسی اعتبارات ملی مشهد در کمیسیون اقتصادی مجلس
همچنین جعفر قــادری، نایب رئیس دوم کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی، نیز در ادامه این نشست اظهار کرد: با توجه به جایگاه ویژه 
مشــهد به عنوان پایتخت معنوی ایران، مجلس شورای اسلامی وظیفه دارد 
برای توســعه زیرساخت ها و رفع مشــکلات مالی این شهر اقدامات جدی 
انجام دهد. وی با اشاره به اینکه مشهد یک شهر ملی و بین المللی محسوب 
می شــود، گفت: بر همین اساس، همه نمایندگان مجلس، مسئولیتی ملی در 
قبال مشــهد داریم. ما در مجلس تلاش می کنیم که پیشــنهادات مجموعه 
مدیریت شــهری و شــوراها را دریافت کرده و در تدوین قوانین جدید، این 

پیشنهادات را لحاظ کنیم.  

 Wضرورت توجه به زیرساخت های مشهد در لایحه بودجه
همچنین در ادامه این نشست میثم ظهوریان، نماینده مردم مشهد و عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی نیز گفت: مشهد سالانه پذیرای 
۳۰ میلیون زائر است که این موضوع ظرفیت اقتصادی خوبی برای شهر مشهد 
ایجاد می کند اما متاســفانه زیرســاخت برای بالفعل کردن ظرفیت ها وجود 
ندارد. وی گفت: به رغم اینکه هشــت درصد جمعیت و مساحت در مشهد 
قرار دارد اما ســهم مشــهد در بودجه ۶ درصد و تولید ناخالص داخلی۵.۶ 

درصد است، لذا باید این کمبود جبران شود.

 Wدولت بدهی خود را به شهر مشهد پرداخت کند
نصرالله پژمان فر، نماینده مردم مشهد و رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شــورای اسلامی نیز در این نشست افزود: سالانه تعداد زیادی زائر به مشهد 
می آیند که اگر نتوانیم پشــتیبانی لازم را برای پذیرایی و خدمت به زائران انجام 
دهیم دچار چالش های زیادی می شــویم. وی با اشــاره به اینکه امروز تمام 
مســائل شهری به شهرداری ها واگذار شده و همه انتظار خدمات متنوعی از 
این نهاد دارند، خاطرنشــان کرد: این اقدامات نیاز به منابع مالی دارد و تنها 
دولت اگر بدهی خود را به شــهر پرداخت کند بســیاری از مشکلات موجود 

رفع می شود.

 W چالش های مالی شهرداری در نشست کمیسیون اقتصادی
منوچهر متکی، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی نیز 
افزود: شــهر مشــهد، به  دلیل میزبانی از میلیون ها زائــر داخلی و خارجی، 
نیازمند حمایت های ویژه ای در حوزه منابع مالی و زیرســاخت های شهری 
اســت. میزان ارزش افزوده ای که شــهرداری مشــهد دریافــت می کند، به 

هیچ وجه پاسخگوی هزینه های گسترده شهری نیست.

 Wشهرداری نیازمند حمایت برای خدمات رسانی به زائران
فتح الله توسلی، عضو دیگر کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
نیز در این نشست اظهار کرد: مشهد سالانه میزبان بیش از ۳۰ میلیون زائر از 
سراسر کشور و جهان است. این مســاله یک ظرفیت بسیار بزرگ محسوب 
می شــود، امــا در عین حــال، چالش های متعــددی را نیز به همــراه دارد. 
مدیریت حمل ونقل، اســکان، جمع آوری پسماند، تامین آب و انرژی ازجمله 
مسئولیت های سنگینی است که شهرداری به تنهایی قادر به انجام آنها نیست.

 Wلزوم حمایت دولت از شهرداری برای خدمات به زائران
عباس پاپــی زاده، یکی دیگــر از اعضای کمیســیون اقتصادی مجلس 
شــورای اسلامی نیز در ادامه این نشست بر ضرورت تامین منابع مالی پایدار 
برای شــهرداری این کلانشــهر تاکید کــرد و از پیگیری مجلــس برای رفع 
مشــکلات مالی مدیریت شهری مشهد خبر داد. وی ابراز امیدواری کرد: با 
تعامل میان مجلس، دولت و مدیریت شهری، مشکلات مالی مشهد کاهش 

یابد و زیرساخت های این شهر متناسب با نیازهای آن توسعه یابد.

 Wارائه خدمات ملی از سوی شهرداری با بودجه محلی
موســی الرضا حاجی بگلو، رئیس شورای عالی اســتان ها و سخنگوی 
شورای اســلامی شهر مشهد نیز در ادامه این نشســت با انتقاد از اعتبارات 
تخصیصی ملی به مشهد گفت: در این کلانشهر با حجم بالای زائر و مجاور 
خدمات ملی با اعتبارات محلی انجام می شود. وی با بیان اینکه در خارج از 
شهر مشهد نیز بســیاری از پروژه های عمرانی دولت توسط مدیریت شهری 
انجام می شــود، اظهار کرد: دلیل آن هم این است که بافت به گونه ای بوده که 
شهرداری نمی تواند خدمات ارائه ندهد. حاجی بگلو، به مطالبات شهرداری 
مشهد از دولت اشــاره و تاکید کرد: اکنون طلب ما از دولت بالای ۶٠ همت 

است که هنوز ریالی از آن پرداخت نشده است.

 W شهرداری ها خط مقدم خدمت رسانی به مردم
مجید دبیریان، رئیس کمیســیون اقتصادی شورای اسلامی شهر مشهد 
نیز گفــت: کمک و حمایت از شــهرداری ها می توانــد رضایتمندی مردم را 
افزایش داده و حاکمیت را تقویت کند. وی در ادامه افزود: یکی از اصلی ترین 
موضوعات  شــهرداری مشــهد وصول مطالبات دولتی است که در کنار این 
مطالبات بحث اوراق مشــارکت و تسهیل شــرایط اخذ اوراق نیز باید مورد 

توجه قرار بگیرد.

شهردار مشهد با اشاره به حضور سالانه بیش از ۳۰ میلیون زائر در این شهر مطرح کرد:

ضرورت نگاه ملی به مشهد
گزارش تجسمی

اتاق مونالیزا
جایگاه ویژۀ تابلوی مونالیزا در موزۀ لوور

پس از هشدار مدیر موزۀ لوور که اعلام کرده بود، بازدید 
از این ســاختمان پرجمعیت به یک »رنج فیزیکی« تبدیل 
شده است، تابلوی نقاشــی »مونالیزا« مشهورترین پرترۀ 
جهان، قرار اســت در لوور اتاقی اختصاصی داشته باشد، 
زیرا پربازدیدترین موزۀ جهان درحال انجام نوســازی های 

گسترده ای است.
»گاردین« نوشــت: »امانوئل مکرون«، رئیس جمهور 
فرانســه، درحالی که در مقابل شــاهکار قرن شــانزدهم 
لئوناردو داوینچی ســخنرانی می کرد، گفــت: در حضور 
مونالیزا احســاس »افتادگی و تواضــع« دارد و اعلام کرد 
که این پرتــره فضای ویژه خود را در داخل »لوور« خواهد 
داشت. مکرون هم چنین اعلام کرد که از اول ژانویۀ ۲۰۲۶، 
بازدیدکنندگانی که از کشــورهای خــارج از اتحادیه اروپا 
به مــوزه می آیند، بایــد هزینه ورودی بالاتــری بپردازند. 
رئیس جمهور فرانسه،  توضیح داد که »مکان جدید مونالیزا 
به صورت مســتقل از بقیۀ موزه قابل دسترسی خواهد بود 
و مجــوز ورودی خاص خود را خواهد داشــت«. درحال 
حاضر، این نقاشــی در پشت شیشه محافظ در بزرگ ترین 
ســالن »لوور« قرار دارد؛ ســالنی که هم چنین در آن آثار 
اســتادان ونیــزی قرن شــانزدهم نیز به نمایش گذاشــته 
می شــوند اما شــلوغی بیش از حد یک مشــکل اساسی 
است، زیرا بازدیدکنندگان سعی می کنند از میان انبوهی از 
دســت هایی که تلفن های همراه را بالا گرفته اند، نگاهی به 

این اثر بیندازند.
تابلو نقاشــی رنگ روغــن »مونالیزا« از ســال ۱8۰۴ 
تاکنون در موزۀ لوور پاریس نگهداری می شــود. ســالانه 
میلیون ها نفر برای بازدید از این نقاشی به این موزه می روند 
و تلاش می کنند با مشــهورترین اثــر »داوینچی«  عکس 
بگیرند. گمان می رود این نقاشــی کــه به تصویرگری های 
رنسانس از مریم مقدس بسیار شباهت دارد، چهرۀ زنی به 
نام »لیزا گراردینی« ،  همســر یک تاجر لباس و ابریشم به 
نام »فرانسسکو ژوکوندو« را به تصویر کشیده است. سال 
گذشــته، لوور 8.۷ میلیون بازدیدکننده داشت که بیش از 
۷۵ درصــد از آن ها از خارج از فرانســه آمده بودند. عمدۀ 
این افــراد از ایالات متحده، چین، ایتالیا، بریتانیا، آلمان و 
اسپانیا بودند. »مکرون« گفت که هدف »لوور« این است 
که پس از بازسازی، سالانه میزبان ۱۲ میلیون بازدیدکننده 
باشد. به گفتۀ مکرون یک ورودی بزرگ جدید در نزدیکی 
رود سن خواند که قرار اســت در سال ۲۰۳۱ افتتاح شود، 
بخشــی از پروژۀ نوســازی پیش رو خواهد بود. هم چنین، 
فضاهای زیرزمینی جدیدی ایجاد خواهند شــد تا فضای 
نمایشــگاهی موزه گســترش یابد. به گفتۀ مکرون  بودجۀ 
 Colonnade de Perrault ساخت این ورودی جدید که در
در سمت غربی موزه قرار دارد، نه از طریق مالیات دهندگان 
فرانسوی، بلکه با منابع مالی خود موزه و حامیان آن تأمین 
خواهد شــد. برای انتخاب طرح معماری این پروژه، یک 
مســابقه برگزار خواهد شد. آخرین نوســازی بزرگ موزۀ 
لوور در دهۀ ۱۹8۰ انجام شد که در آن اهرم شیشه ای بزرگی 
توســط معمار آمریکایی ـ چینی آی  ام پی ســاخته شد. اما 
این طرح برای چهار میلیون بازدیدکننده در ســال طراحی 
شــده بود، درحالی که اکنون لوور میزبــان بیش از ۲ برابر 
این تعداد بازدیدکننده اســت. هرچند هرم شیشه ای که در 
سال ۱۹8۹ به عنوان بخشــی از پروژۀ لوور توسط فرانسوا 
میتران ، رئیس جمهور فقید فرانســه رونمایی شد، هم چنان 
باقی خواهد مانــد اما اکنون به عنوان تنهــا نقطۀ ورود به 
موزه مشکلاتی ایجاد کرده است. لورنس دِ کار،  مدیر موزۀ 
»لوور« در یادداشتی خطاب به وزارت فرهنگ که محتوای 
آن هفته گذشته در رسانه ها درز کرد، هشدار داده بود فضای 
زیر این هرم به درســتی در برابر ســرما یا گرما عایق نشده 
است، صدا را تشدید می کند و برای عموم مردم و کارکنان 
نامساعد اســت. او همچنین دربارۀ نشت آب، فرسودگی 
زیرساخت ها و نوسانات دمایی که حفاظت از آثار هنری را 
به خطر می اندازند، هشدار داد. او اعلام کرد بازدیدکنندگان 
با شلوغی بیش از حد و امکانات نامناسب روبه رو هستند.
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افتتاحیه چهل وسومین جشنواره فیلم فجر برخلاف سال های 
گذشــته در تالار وحدت همان ســالنی که در سال های نه  چندان 
دور، جشــنواره فجر در آن آغاز می شد و به پایان می رسید، برگزار 
شــد. احتمالًا مسعود شاهســواری می خواســت به  عنوان دبیر 
جشــنواره با انتخاب این ســالن برای افتتاحیه، خاطرات خوب 
گذشــته را با حضور بزرگان سینما ازجمله علی حاتمی، عزت الله 
انتظامی، داوود رشیدی، جمشید مشــایخی و دیگر چهره هایی 
که سال هاســت در سینما نیستند، زنده کند. دکور ساخته شده بر 
صحنه تالار وحدت هم یادآور افتتاحیه هایی بود که حسین پاکدل 
اجرای آنها را بر عهده داشــت و آنهایی که آن روزها را به یاد دارند 
با شروع مراســم، خاطره ورود مرحوم داوود رشیدی به صحنه از 
میان غبار و آمدن از پله ها را برای بزرگداشتش به یاد آوردند. دکور 
مراسم یادآور همان سال ها بود با این تفاوت که بسیاری از بزرگان 
و چهره های ماندگار آن ســال ها دیگر در تالار وحدت و سینمای 
ایران حضور ندارند و تنها یاد و خاطره شان در این مراسم زنده شد.
فرزاد حســنی هم که چندین ســال بود به نــدرت در چنین 
مراســمی اجازه اجرا پیدا می کرد، مجری مراسم بود. تکیده تر و 
افتاده تر از قبل شده بود. شدت و حدت اجرای سال های قبلش 
را نداشت. جاافتاده تر و سنگین تر صحبت می کرد و با ورودش از 
فیلم »مادر« علی حاتمی یاد کرد که در آن دوره از جشنواره هیچ 
سیمرغی به کارگردانی و طراحی او داده نشد و نادیده اش گرفتند. 
اما مرضیه برومند به او یادآوری کرد که رقیه چهره آزاد برای بازی 
در همین فیلم، ســیمرغ گرفت و حسنی تاکید کرد که منظورش 
نادیده گرفته شدن نقش علی حاتمی در شکل گیری این فیلم بوده 
اســت. او با هوش و تیزبینی کــه دارد در بخش هایی از برنامه به 
هنرمندانی که در ســالن حضور دارند، اشاره می کرد و گاهی هم 

کنایه ای به برخی از آنها می زد. 
مراســم با پخش بخش هایی از فیلم »مادر« یــادگار مادرانه 
بی بدیل علی حاتمی برای ســینمای ایران آغاز شد. تصاویری که 
بسیاری از بازیگران شاخصش دیگر در میان ما نیستند و حسنی 

پیش از پخش این تصاویر از رفتگان این فیلم یاد کرد. 
محمد حمیدی مقدم به همراهی علیرضا رضاداد، کارگردانی 
و طراحی این مراســم را بر عهده داشــتند. حمیدی مقدم در این 
سال های اخیر پای ثابت کارگردانی چنین مراسمی بوده. افتتاحیه 
هم به او ســپرده شده بود که با کمک از هوش مصنوعی طراحی 
کلیپ ها انجام شــده بود و طبق معمــول زمان بندی طوری بود 
که مخاطب با خســتگی به ســختی تا پایان مراسم روی صندلی 
بنشیند. نکته مهم و مثبت مراسم این بود که در زمان تعیین شده 
و تاخیر محدودی آغاز شد و خبری هم از اجرای گروه موسیقی 
بدون دلیل نبود اما همچنان انگار نمی توان زمان بندی را مدیریت 

کرد و مراسم را از مطول بودن، نجات داد. 
منوچهر شاهســواری اولین سخنران این مراسم بود که تلاش 
کرد، صحبت هایش به درازا نکشد. او که به خوبی می داند هم از 
درون و هم از بیرون سینما مخالفان سرسختی دارد که نمی خواهند 
او را در مســندهایی این چنینی ببینند و مترصد این هســتند که 
جشــنواره ای ضعیف و با اشتباهات و نواقص بسیار برگزار کنند 
در ابتدای صحبت هایش بر چشــم بد لعنت فرستاد و چندین بار 
جمله از چشــم بد دور باد را تکرار کــرد. او از برگزاری افتتاحیه 
در تالاری گفت که به نام وحدت نامیده شــده و نام رودکی را هم 
همراه خود دارد. او از رنج و سرمستی که در کار هنر هست، گفت 
کــه همه اهالی هنر آن را تجربه می  کنند اما سرمســتی اش چنان 

اســت که رنج این حرفه را به جان می خرند. شاهسواری از چند 
چهرگــی آدم های این روزگار و خلق چهره های تازه در هنر گفت 
و تاکید کرد: »حضرت حق یک چهره بیشتر به ما نداده است اما 
در جهانی که ما در آن زیســت می کنیم همه دنبال این هستیم که 
چهره دیگری به نمایش بگذاریم. درام، ادبیات به  ویژه سینما به ما 

کمک می کند چهره های مختلفی به نمایش بگذاریم.«
او از ورود جوانــان تازه نفــس به ســینما خبــر داد و گفت: 
»وارد روزگار تغییر شــده ایم. دوســتی به من گفت، چهره های 
شاخص سینمای ایران کجا هســتند. ما امیدواریم روزی برسد 
که چهره های شــاخص فرصت داشته باشند تا حضور پیدا کنند 
و امیدواریم این جشــنواره فرصتی باشد برای جوانانی که تجربه 
رنج و سرمســتی را آغاز می کنند به همه شما این رنج و سرمستی 

مبارک باد. چشم بد از تک تک شما دور باد«.
رائد فرید زاده، رئیس سازمان ســینمایی دومین سخنران این 
مراســم بود که فرزاد حســنی به تحصیلات او در رشــته فلسفه 
اشاره کرد و گفت: »امســال ترکیب فلسفه با سینما چه می شود 
که فریدزاده از خدا خواســت این ترکیــب را به خیر کند. رئیس 
سازمان ســینمایی متنی را از روی کاغذ قرائت کرد و با اشاره به 
روایتی از مولانا از خیال انگیز بودن ســینما و تخیل کردن در آن 
گفت که بیشتر به درد جمعی از فلاسفه و ادبا می خورد تا افتتاحیه 
جشــنواره فجر. ثقیل بودن متن او شــوخی حســنی را با رئیس 

سازمان سینمایی در پی داشت. 
کلیپی از روزهای انقلاب و دهه فجر با صدای مرحوم سیامک 
علیقلــی و قطعه »آب زنیــد راه را« دیگر بخش مراســم بود که 

خاطرات آن دوران را زنده کرد. 
بخــش بعدی این مراســم به بزرگداشــت ســیروس الوند 
اختصاص داشت که این تقدیر با شب تولدش همزمان شد. ابتدا 
یک کلیپ تصویری از مصاحبه با این فیلمســاز پخش شد که 
او در آن همسرش را مهم ترین منتقد کارهای خود معرفی کرد.  
فریدون جیرانی به  عنوان دائره المعارف متحرک ســینما سابقه 
مفصلــی از کارنامه الوند ارائه داد و از اینکــه او پس از  ۴ دهه 
فیلمســازی و  در دهه ۹۰ و پس از ســال 88 نتوانسته فیلمی را 
مقابل دوربین ببرد، ابراز ناراحتی و نگرانی کرد. جواد طوســی 
هم در ســخنان مفصلی این اتفاق را ضایعه ای برای ســینمای 
ایران دانســت که به  مثابه حذف کارگردانان شاخص و باسابقه 
ایران است. شاهسواری که برای تقدیر از الوند روی صحنه آمد 
دسته گلی را به همســر این کارگردان هدیه کرد و از او به  عنوان 

پشتیبان همه این سال های الوند نام برد. 

کلیپ درگذشتگان مراسم امسال محصول هوش مصنوعی بود 
که با تصاویری از خسرو شکیبایی آغاز شد که از جشنواره امسال 
و دلتنگی برای حضور در آن می گفت. دیگر درگذشتگان سال هم 
با تصاویری متحرک از آنها روی صندلی سالن های سینما، پشت 
دوربین و در سالن انتظار تالار وحدت به دوربین لبخند می زدند. 

این تصاویر همراه با پخش موسیقی زنده بود. 
در بخش بعدی این مراسم جوایز بخش تبلیغات اهدا شد که از 
میان داوران، حامد بهداد و کمال تبریزی حضور نداشتند و گفته 

شد به دلیل فیلمبرداری نتوانستند بیایند.
پس از پایان این بخش، کلیپی از وضعیت ویرانی غزه در طول 
یک ســال گذشــته جنگ پخش و صحنه تالار وحدت میزبان 
خواننده لبنانی معین شِریف شــد. او یکی از خوانندگان مشهور 
عرب است که خانه اش در بمباران جنوب لبنان به ویرانه ای تبدیل 
شده است. شریف پس از خواندن دو قطعه درباره قدس و پیامبر 
اکرم )ص( به درخواســت حسنی دو بیت آواز به طور زنده خواند 

و بعد رائد فریدزاده و منوچهر شاهسواری از او قدردانی کردند.
تقدیر از رضا بابک دیگر بخش مراسم بود که شوخی مرضیه 
برومند با رفیق و همکار قدیمی  اش، حاشیه هایی را برای افتتاحیه 
رقم زد. برومند از ســابقه رفاقت ۶۰ ساله با این بازیگر گفت که 
پیــش از انقلاب، او در آثاری به کارگردانی رضا بابک بازی کرده 
و بعــد از انقلاب عکــس این اتفاق رخ داده اســت. محمدرضا 
شــریفی نیا هم از بازی بابک در فیلم »به رنگ ارغوان« یاد کرد 
که می توانست جایزه اســکار را داشته باشد و قول داد یک قالی 

ابریشمی تنها برای ایفای این نقش به او هدیه دهد. 
در بخش بعدی ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در ســخنانی کوتاه با اشــاره به تلاش دســت اندرکاران 
جشــنواره گفت: »قرار بود اتفاقی صورت گیرد و گامی به پیش 
در مهر و کم کردن فاصله ها برداریم. به نظر می رســد، امشب در 
این امر به توفیق رسیدیم. تشکر بعدی من از سینمای ایران است 
گاه ما نهفته  گاه و ناخودآ کــه در بخش های زرینی از آن در خودآ

است و از کسانی که در این مسیر کوشیده اند، قدردانی می کنم.  
بزرگداشت بعدی به منوچهر والی زاده هنرمند عرصه دوبله 
اختصاص داشت که به دلیل شرایط جسمانی در مراسم حضور 
نداشت اما پخش تصاویری از مصاحبه با او، چهره رنجورش و 
صدای گرفته اش، تاثر و افسوس حاضران در سالن را به همراه 
داشت. او در مصاحبه ای که با ستاد جشنواره انجام داده است 
بــه مرور آثارش پرداخت و کلامش را با »سلام به ســینما« به 

پایان رساند. 

مراسم افتتاحیه چهل وسومین جشنواره فیلم فجر برگزار شد

وحدت با حاشیه همراه شد

شبیه ســازی صداهای شــخصیت واقعی در فیلم ســینمایی 
»صیاد« رونمایی می شــود. استفاده از تکنولوژی شبیه سازی 
صداهای شخصیت واقعی داستان در این فیلم برای اولین  بار 
در ســینمای ایران اتفاق می افتد که با استفاده از ظرفیت های 
هوش مصنوعی توسط امین شــریفی طراح صداگذاری فیلم 
انجام شده است. بهره گیری از این ایده برای ارتباط مخاطب با 

شخصیت های واقعی در روایت داستان فیلم بوده است.

بهرام رادان، عضو هیــات داوران دیرتر از بقیه به جمع داوران 
پیوست. در پی ویدئو منتشر شده از داوری جشنواره فیلم فجر 
نشان می داد که بهرام رادان یکی از اعضا هیات داوران حضور 
ندارد، مسعود نجفی مدیر روابط عمومی جشنواره فیلم فجر 
توضیح داد، بهرام رادان از ۱۲ بهمن  ماه به جمع داوران خواهد 
پیوســت. این درحالی است که اولین جلســه هیات داوران  

سه شنبه ۹ بهمن  برگزار شد.

نتفلیکس اقتبــاس تلویزیونی جدیدی از مجموعه کتاب های 
»خانه ای کوچک« نوشــته لورا اینگلز وایلدر را در دســتور 
کار قــرار داد. معاون بخش ســریال نتفلیکس با تحســین 
ســریال »خانه کوچک« گفت که این ســریال قلب بسیاری 
از تماشــاگرانش را در سراسر جهان تسخیر کرده و آنها قصد 
دارند مضامین ماندگار آن که مبنی بر امید و خوش بینی بود را با 

برداشتی تازه از این داستان نمادین دوباره به خانه مردم ببرند.

نتفلیکس خانه ای کوچک را می سازدبهرام رادان دیرتر آمدصداهای واقعی در صیاد

دیدگاه: یادداشت سینمایی

شتاب، شعار  و  عصبیت
چند تجربه از نقدنویسی در روز های جشنواره

دوره چهل وســوم جشــنواره فیلم فجر شروع شده 
اســت. به این مناســبت و براســاس تجربــه ای که از 
قریب ۳۰ ســال نقدنویســی درباره فیلم های جشنواره 
در روز های پرازدحام و شــتاب آلود برگــزاری اش دارم، 
شاید بد نباشد به عنوان منتقدی پنجاه وچندساله، چند 
نکتــه که در این مدت از این ســپهر دریافت کرده ام را با 
خود مرور کنم. شــاید برخی از این نکات به کار برخی 
همکاران و همقلمــان جوان که تماشای شــان، مرا یاد 
بیست وچندســالگی های خودم در ســالیان نخستی که 
در کسوت منتقد در جشــنواره با شور و حرارت فراوان 

شرکت می کردم می اندازد، بخورد. شاید!
نقد فیلم، مبتنی بر تامل و تأنی است. این ویژگی  چندان با فضای پرشــتاب و شــلوغ جشــنواره 1
همخوانی ندارد. تماشــای چند سانس در پی هم در ۱۰ 
کنده از جمعیت و حاشیه و  روز متوالی در بحبوحه ای آ
نظر، جای چندانی برای تعمق باقی نمی گذارد. اما یک 
منتقد خوب، خــود را تمام و کمــال در این تلاطم، هر 
چقدر هم پرجریان، نمی افکند و نمی ســپارد. در همان 
فرصت های کوتاه میان سانس ها، خلوت گزینی می تواند 
در ته نشین شدن رســوب های ذهنی ناشی از دیدن فیلم 
تأثیر بگذارد. شاید بتوان صرفاً درباره جنبه هایی از فیلم ها 
به ســخن گفتن و مطلب نوشــتن پرداخــت و ارزیابی 
اساســی را موکول به زمان اکران عمومی کرد. نیازی به 

دادن فتوا درباره هر فیلم و کلیت و ماجرا نیست.
کار منتقد فیلم کشف شیوه های بیانی است و نه  خود بیــان. اما این کارکــرد در فضای هیجانی 2
جشنواره مختل می شود. بسیاری بسته به دیدگاه سیاسی 
و اجتماعی شــان درباره فیلم هــا، نظرات مثبت یا منفی 
ایدئولوژیک صادر می کنند و به جای تحلیل، خواسته یا 
ناخواســته، پرونده سازی سیاســی و امنیتی می کنند تا 
تحلیل زیبایی شناسانه. تلاش کنیم نه خودمان وارد این 
وادی ها شــویم و نه با کسانی که به قصد پرونده سازی، 
ادای منتقد فیلم درمی آورند، چندان دمخور باشیم. کار 
ما تحلیل اثر اســت و نــه تعطیل اثر. پرونده ســازی یا 
مجیزگویی درباره فلان موضوع و بهمان کس را به اهلش 
واسپاریم و در پی کشف تمهید و خلاقیت و روش هایی 
باشیم که ســینماگران در بیان  ایده های شان برگزیده اند. 
برای یک منتقد خوب هنر، زننده است که قلم خود را در 
سطح نازل سیاست در راســتای زنده باد و مرده باد های 

این طرف و آن طرف خرج کند.
در این دوران دشــوار معیشــت کــه بهانه های  مختلــف بــرای عصبی شــدن و افســردگی از 3
درودیوار می بارد، کافی است در فضایی شلوغ با خستگی 
و کلافگی ناشی از دیدن این همه فیلم در طول روز و در 
بازه یک ســوم از ماه به ســر ببری و با دیــدن چند فیلم 
نه چندان خوب هم بر بی حوصلگی ات افزوده شود؛ آنگاه 
نوک قلم عصبانی ات را به هر سمت وسویی خواهی برد و 
بی آنکه خودت متوجه باشــی، حال وهــوای مطالب یا 
صحبت های سینمایی ات، بیش از نقد به نق شبیه خواهد 
شــد. مخاطب مطالب یک منتقد خوب اما نمی خواهد 
نق بشنود و بخواند. او می خواهد تحلیل به دست آورد و 
اگر هم نکتــه ای منفی در میان اســت، ترجیح می دهد 
تحلیل آسیب شناسانه اش را مطالعه کند تا اینکه غرولند 
دریافت دارد. مخاطب هم مثل ما در همین فضا زندگی 
می کند و حالا که آمده، چهــار تا نکته درباره فیلم های 
جشنواره دریابد مطمئناً حوصله نق و غر شنیدن نخواهد 

داشت.
شتاب و شعار و عصبیت در جشنواره فراوان است. 
منتقد خوب، تسلیم این ســه آفت در نوشتن نقد هایش 

نمی شود.

مهرزاد دانش
منتقد

گلاویژ نادری
گروه تئاتر، سینما و تلویزیون
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چشم انداز تجارت
چرا باید جنگ تجاری آمریکا و چین را جدی گرفت؟

جنگ تجاری میان آمریکا و چین جنگی است که نباید به این 
سادگی از کنارش گذشــت. این جنگ که با قدرت گرفتن ترامپ 
وارد مراحل جدیدی شــده، تاثیرات عمیقی بر سیاست داخلی هر 
دو کشور داشته است. در آمریکا، سیاست های حمایت گرایانه علیه 
واردات از چین می تواند باعث افزایش حمایت سیاسی از گروه های 
صنعتی و کشــاورزی شود، اما در عین حال به افزایش هزینه های 
مصرف کنندگان و تحمیل نوعی مالیات پنهان بر آنها منجر شــده 
اســت، که در بلندمدت ممکن اســت باعث نارضایتی اجتماعی 
و سیاسی شود. در ســطح حاکمیت، سیاستمداران آمریکا از این 
جنگ تجاری برای نمایش قدرت و محافظت از منافع ملی استفاده 
کرده اند. اما این سیاست ها همچنین باعث ایجاد دوقطبی سیاسی 
در میان احزاب و گروه های مختلف شــده اســت. دموکرات ها و 
جمهوری خواهان دیدگاه های متضادی نســبت به نحوه مدیریت 
این بحران دارند که می تواند سیاســت داخلی آمریکا را پیچیده تر 
کند. در چیــن، این جنگ به عاملی برای تقویت حس ملی گرایی 
تبدیل شــده است. دولت چین تلاش کرده تا این جنگ را به عنوان 
تهدیــدی خارجی جلوه دهد و از آن بــه نفع تقویت اتحاد داخلی 
بهره ببرد. در عین حال، سیاســت های اقتصادی چین به سمت 
کاهش وابســتگی به واردات و تقویت صنایع داخلی ســوق یافته 
اســت. یکی از مهم ترین تاثیرات جنگ تجاری در چین، فشار بر 
طبقه متوسط شهری اســت. افزایش تعرفه ها و کاهش صادرات 
می تواند به کاهش فرصت های شغلی و کاهش درآمدهای این قشر 
منجر شود. این مســاله در بلندمدت ممکن است نارضایتی های 
اجتماعــی و اقتصادی را افزایــش داده و چالش هایی برای دولت 
چین ایجاد کند. علاوه بر این، جنگ تجاری باعث شــده اســت 
که دولت چین اســتراتژی های جدیدی برای مقابله با تهدیدهای 
خارجی و حفظ رشد اقتصادی اتخاذ کند. این استراتژی ها شامل 
افزایــش ســرمایه گذاری در فناوری های پیشــرفته، تقویت بازار 
داخلی و گســترش روابط اقتصادی با کشورهای دیگر، به ویژه در 
آســیا و آفریقاست. در مجموع، اگرچه این جنگ ممکن است در 
کوتاه مدت برای برخی گروه ها مزایا داشــته باشد، اما در بلندمدت 
می تواند به ناآرامی های داخلی و تغییرات ساختاری بزرگ در هر دو 
کشور منجر شود. فناوری و امنیت سایبری جنگ تجاری آمریکا و 
چین به ویژه در حوزه فناوری، ابعاد پیچیده ای به خود گرفته است. 
این حوزه نه تنها میدان رقابت اقتصادی، بلکه نبردی برای تســلط 
اســتراتژیک اســت. ایالات متحده با محدودیت های گسترده بر 
شرکت های چینی نظیر هوآوی و زنجیره های تامین مرتبط، تلاش 
 ۵G می کند تا پیشرفت چین در فناوری های کلیدی مانند اینترنت
و هوش مصنوعی را مهار کند. چین نیز با سرمایه گذاری گسترده 
در تحقیق و توسعه و افزایش تولید داخلی در این حوزه ها، به دنبال 
کاهش وابســتگی به فناوری های غربی اســت. این تقابل، خطر 
دوگانگی کامل در حوزه فناوری را افزایش داده است. در آینده ای 
نه چندان دور، ممکن است شاهد شکل گیری دو اکوسیستم کاملًا 
مجزا برای اینترنت، اســتانداردهای ارتباطی و حتی ســامانه های 
نرم افزاری باشــیم. آمریکا و متحدانش احتمالًا بر استانداردهای 
غربــی تاکید خواهند کرد، درحالی  که چیــن به ویژه در بازارهای 
درحال  توســعه، استانداردهای بومی خود را گسترش خواهد داد. 
علاوه بر این، رقابت در حوزه فناوری به  وضوح در سیاســت های 
امنیت سایبری دو کشور نیز بازتاب یافته است. آمریکا بارها چین 
را به حملات ســایبری سازمان یافته علیه زیرساخت های حیاتی و 
سرقت فناوری های حساس متهم کرده است. چین نیز با اتهامات 
مشابه، آمریکا را به اســتفاده از ابزارهای جاسوسی برای نظارت 
بر سایر کشورها متهم می کند. این تنش ها می تواند همکاری های 
جهانی در زمینه امنیت سایبری را تضعیف کند و ریسک جنگ های 
سایبری را افزایش دهد. یکی از پیامدهای مهم این رقابت، تاثیر آن 
بر کشورهای ثالث است. بســیاری از کشورها، به ویژه در آسیا و 
آفریقا، ممکن است مجبور شــوند میان زیرساخت های فناوری 
آمریکا یا چین یکی را انتخــاب کنند. این انتخاب می تواند آنها را 
به شــدت وابسته به یک قدرت بزرگ کرده و انعطاف پذیری آنها را 
در بلندمدت کاهش دهد. در عین حال، برخی کشــورها با اتخاذ 
رویکردهای دوگانه، تلاش می کنند از منافع هر دو طرف بهره مند 
شــوند. همچنین، جنگ فناوری میان آمریکا و چین به افزایش 
هزینه های نوآوری منجر شده است. شرکت ها و دولت ها ناگزیرند 
سرمایه گذاری بیشــتری در تحقیق و توسعه انجام دهند تا در این 
رقابت پیشــتاز بمانند. این موضوع می تواند در کوتاه مدت به سود 
صنایع پیشرفته باشد، اما در بلندمدت خطر کاهش همکاری های 

بین المللی در پروژه های بزرگ علمی و فناورانه را به همراه دارد.
منبع: بلومبرگ

مهتا معرفت
او به اتهام »اخلال در نظام اقتصادی کشور، کلاهبرداری از شرکت  مترجم

ملی نفت، بانک مســکن و تامین اجتماعی، پولشویی، جعل ۲۴ فقره 
اسناد بانکی و صورت حســاب های بانکی، جعل حواله های ارزی و 
جعل دستور انتقال بین بانک ها«، مفسد فی الارض شناخته و به اعدام 
محکوم شد. اما  وکیل او همان زمان اعلام کرده بود که اگر پول های یاد 
شده به ایران بازگردانده شوند، احتمال عفو او وجود دارد. سخنگوی 
قوه قضائیه اردیبهشــت ماه گفته بود که درخواست تخفیف مجازات 
بابک زنجانی »از سوی دادگستری استان تهران مطرح و با تایید رئیس 
قوه قضائیه و موافقت رهبــر انقلاب حکم اعدام بابک زنجانی نقض 
و تبدیل به ۲۰ ســال حبس شد«.  گذشته بابک زنجانی را می توان دو 
گونه روایت کرد؛ روایتی که خودش جعل کرده و براســاس آن خود را 
کارآفرین و تاجر بین المللی معرفی کرده است و روایتی که ما به چشم 
دیده ایم و مســتند و مبتنی بر واقعیت های اقتصادی کشور است. در 
روایت جعلی، او از رانندگی مرحوم محســن نوربخش شروع می کند. 
اما این روایت مستند به مدرک یا شاهدی نیست. او نه راننده رئیس کل 
فقید بانک مرکزی بوده، نه فروشــنده ارز بانک در بازار. در زمانی که 
زنجانی ادعای فروشــندگی ارز را دارد رابطان و فروشندگان ارز بانک 
مرکزی کارمندان رســمی بانک بوده اند و اتفاقاً در بازار کاملًا شناخته 
 شده و شــهره بودند. در بازار هم کسی بابک زنجانی را نمی شناسد. 
گهی های روزنامه رســمی می توان به بخشی از گذشته  اما از لابه لای آ
او دست یافت. زنجانی زندگی تجاری خود را از منطقه آزاد کیش آغاز 
کرده است. شرکت »ســورینت کیش« به نظر اولین تجربه تجاری او 
SO� ۱۳8۲ برند  بوده که هنوز هم فعالیت می کند. در مردادماه ســال
RINET را به ثبت می رســاند. برندی که گل سرخ بزرگ معنا می دهد 

و قرار بود برای تولید انواع شــامپو و خمیردندان استفاده شود. اما در 
ادامه این برند را با پســوندهای مختلف وارد اکثر حوزه های اقتصادی 
می کند؛ از صنایع غذایی، فلزی گرفته تا گردشــگری و حتی ورزشی. 
ابتدا تمام اعضای هیات مدیره شــرکت او تعداد مشخصی بوده اند اما 
هرچه زمان جلوتر رفته تعداد آدم ها و زمینه کاری شــرکت ها متنوع تر 
شــده است. در اواخر دهه 8۰ وارد حوزه بانکداری و حتی ارسال پیام 
سوئیفت شــد. پیامی که در ایران منحصراً از سوی شبکه بانکی مورد 
استفاده قرار می گیرد و استفاده از آن نیازمند مجوز بانک مرکزی است. 
اما او بی توجه و ظاهراً هدفمند شرکت های پیچیده تاسیس می کند که 
یک فرد همزمان در شرکت های مختلف پست هایی همچون بازرس، 
مدیرعامــل و ... دارد. بابک زنجانی تنها چهره ای نیســت که متهم 
به اســتفاده از منابع عمومی و مردم شده است. نام های زیادی از این 
دست در اقتصاد ایران به چشم می خورند؛ جابر ابدالی، فاضل خداداد، 
شــهرام جزایری و… این نام ها هر بار با حجــم بزرگ تری از تخلفات 

تکرار می شوند. 

 Wبابک زنجانی این روزها چه می کند؟
بابک زنجانی در حســاب کاربری خود در شبکه ایکس استوری 
خبرسازی را منتشــر کرد؛ این اســتوری دربردارنده تصویری از یک 
هواپیماســت که بر روی آن نام »دات وان« نوشته شده و در توضیح آن 
آمده اســت: »به زودی هواپیمایی »دات وان« صنعت هوایی کشور را 
تغییر خواهد داد«. یک روز پیش از آن بابک زنجانی در پست دیگری 
خبر تاســیس »بیت بانک« را اعلام کرد. او همچنین در پست دیگری 
اعلام کرد: »به زودی با ۶۰۰ دســتگاه نفتکش ریلی »دات وان« و ۱۰ 
رام قطار مســافری »دات  وان« جایگاه ریلی کشــور را تغییر خواهیم 
داد«. نهم دی ماه بود که در پی انتشــار استوری جنجالی وکیل او، نام 
بابک زنجانی بار دیگر به تیتر یک اخبار در فضای مجازی تبدیل شد. 
رسول کوهپایه زاده، وکیل بابک زنجانی با گذاشتن عکسی از موکلش 

در صفحه شخصی اینستاگرام خود تلویحاً از آزادی موکلش خبر داد.

بــا این حال خبر آزادی زنجانی، نه از ســوی کوهپایــه زاده و نه از 
ســوی مقامات رسمی کشور به صورت مستقیم تایید یا تکذیب نشد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، انتشــار این شایعه اما واکنش قوه قضائیه 
را به همراه داشت. اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به 
ســوالی درباره اینکه آیا آزادی بابک زنجانی صحت دارد و موضوعات 
مطروحــه در رابطه با او در فضای مجازی گفت: »درخصوص آزادی 
بابک زنجانی با بررسی انجام شده او آزاد نشده، در مرخصی هم به سر 
نمی برد و موضوعات مطروحه درخصوص آزادی و مرخصی و بیرون 

بودن ایشان، مورد تایید ما نیست«.
بابک زنجانی فعلًا آزاد اما تحت نظر است. سال گذشته رئیس 
قوه قضائیه اعلام کرد که اگر بدهی بابک زنجانی پرداخت شــود، 
آزادی او منعی ندارد. سال گذشته رسول کوهپایه زاده گفت: »همان 
مرجعــی که موکل را به عنوان محکوم  و مجازات اشــد اعلام کرد؛ 
در ذیل دادنامه آورده که محکوم علیه اگر بتواند بدهی اش را  بدهد، 
اســتحقاق بهره مندی مقررات ماده ۱۱۴ قانون مجازات اسلامی را 
دارد. مــاده ۱۱۴ قانون مجازات بحث عفو و بخشــودگی را مطرح 
می کند و از ابتدا بحث این بود که اگر اموال مســترد شــود، حقوق 
قانونی اش مدنظر قــرار گیرد«. اما از این مهم تر، ســخنان رئیس 
قوه قضائیه بود کــه گفت: »در نتیجه تلاش هــا و مجاهدت های 

همه بخش های ذی ربط، اموال بابک زنجانی در خارج از کشــور 
شناسایی و به تهران منتقل شد و بنا بر کارشناسی های اولیه صورت 
گرفته، ایــن اموال، کفــاف بدهی ها و خســارت های او، خواهد 
بود«. اظهارنظر جدیدی از مقامات رســمی قــوه قضائیه درباره 
بابک زنجانی نشــنیده ایم اما شواهد نشان می دهد که او این روزها 
دور از زندان به فعالیت های گســترده مشغول است. او که با اتهام 
فساد مالی و اختلاس میلیاردها دلار از منابع مردم ایران روانه زندان 
شــد، اکنون بیرون از زندان مشغول راه اندازی شرکت و سامان دهی 
کسب وکارهای قدیمی اش است. او خبر از تاسیس بانک، ایرلاین و 
ارز دیجیتال داده و در عین حال به امور مالی و بانکداری هم مشغول 
است. برای خودش سایتی جدید طراحی کرده و خود را بنیان گذار 
و سرمایه گذار یکی از بزرگ ترین شــرکت های بزرگ تجاری ایران 
می داند. مدعی است که در زمینه تولید و واردات لوازم آرایشی حرف 
اول را می زند و در زمینه های مالی و بانکی ، هتل داری ، حمل ونقل 
هوایی تجاری، زیرساخت ها، مصالح ساختمانی، فناوری اطلاعات 
و املاک و مستغلات، در زمره بهترین های منطقه است. در سایت 
رســمی اش نوشته که در کشــورهای ایران، امارات متحده عربی، 
ترکیه، تاجیکستان، مالزی، چین و انگلیس شرکت دارد و همچنین 
موسس شــرکت هواپیمایی قشم و مالک باشــگاه ورزشی راه آهن 

اســت. همه اینها را در سایتش نوشــته و علاوه بر اینها در شبکه 
ایکس هم درباره فعالیت های گســترده اش اطلاع رسانی می کند. 
هرکس آزاد اســت برای خود ســایت طراحی کند و حتی می تواند 
برای خود شرکت به ثبت برساند و فعالیت های گسترده  داشته باشد 
اما موضوع برای جامعه زمانی عجیب وغریب می شود که یک فرد 
که تازه از زندان آزاد شده، مدعی این همه فعالیت اقتصادی باشد. 
البتــه فردی که درباره او صحبت می کنیــم، خیلی پیچیده تر از این 
حرف هاســت چنان  که در بدو رهایی از زندان، فقط در یک مورد، 
دو میلیارد دلار دارایی اش توسط وکلای شرکت کرسنت در مالزی 

شناسایی شده و در شرف مصادره است.

 Wکرسنت و زنجانی
همزمان با داغ شــدن اخبار و حواشــی پیرامون بابک زنجانی، 
پرونده کرســنت هم وارد حواشی بزرگی شده است. ساختمان های 
شرکت ملی نفت ایران بابت پرونده کرسنت یکی یکی توقیف می شوند 
و داغ مردم ایران را تازه می کنند. زمان زیادی از مصادره ســاختمان 
شرکت ملی نفت ایران در لندن بابت تسویه بخشی از غرامت پرونده 
کرسنت نمی گذرد که خبر توقیف یک ساختمان دیگر شرکت نفت 
که در هلند واقع شــده، به گوش می رســد. ظاهراً وکلای شــرکت 
کرسنت ذره بین برداشــته اند و درحال شناسایی اموال ایران هستند 
و این بار بخشــی از امــوال پنهان مانده بابک زنجانــی در مالزی را 
شناســایی کرده اند که بیش از ۲ میلیارد دلار برآورد می شود. ظاهراً 
این میزان دارایی و پول نقد از ۹ سال پیش در بانکی در مالزی بلوکه 
شده اســت. رسول کوهپایه زاده، وکیل بابک زنجانی اخیراً از تلاش 
شرکت کرســنت برای توقف و ضبط اموال موکلش در مالزی خبر 
داده اســت. وکیل آقای زنجانی گفته: »بانک اول ســرمایه گذاری 
اسلامی )اف آی آی بی( در مالزی متعلق به بابک زنجانی اســت که 
پول معاملات نفتی آقای زنجانی و شرکت نفت به آن واریز می شد«. 
به گزارش خبرگزاری مهر، رســانه های مالزیایی در این باره نوشتند: 
 FIIB کرسنت پترولیوم توجه خود را به وجوه مسدود شده در بانک«
در لابوان مالزی معطوف کرده اســت«. گفته می شود که مبلغ ۲.۷ 
میلیارد دلار در موسســات مالی بین المللی مختلف به نام NIOC و 
 )NICO( شــرکت های تابعه آن، ازجمله شــرکت نفتیران اینترترید
 FIIB نگهداری می شود. از این مبلغ، حدود ۲ میلیارد دلار در بانک
مالزی مسدود شده است. اکنون، کرسنت پترولیوم به دنبال دریافت 
مجوز دادگاه برای دسترســی به این ذخایر مالی به عنوان بخشــی از 

اجرای احکام داوری است«. 

 Wمعمای زنجانی
بابــک زنجانی اگر دنبال کســب وکار بود، بی ســر وصدا کارش را 
می کرد و هیچ  کس هم متوجه نمی شد اما مسیری که او برگزیده، معنا و 
مفهوم دیگری دارد. مسیری که به نظر می رسد تبلیغات و جاروجنجال 
در آن راهبردی ویژه است. قوه قضائیه مدعی است که معادل پول های 
گمشــده متعلق به ملت ایران را از بابک زنجانی پس گرفته و ما قطعاً 
به این قوه اعتماد داریم اما ســوال این است که بقیه دارایی های بابک 
زنجانی که در بانک های مختلف مسدود شده، متعلق به کیست؟ بابک 
زنجانی مثل خسروشــاهی ها، خیامی ها، ایروانی ها، خلیلی ها و ده ها 
کارآفرین واقعی نیست که دارایی هایشان با زحمت به دست آمده باشد. 
بابک زنجانی با کمک دســت های پنهان و ذی نفعان تحریم ها به این 
ثروت رســیده است. برخی معتقدند که نان او در تحریم ایران است و 
آجر به آجر دارایی های او از سختی ها و مرارت های مردم ایران به دست 
آمده است. او از خودش چیزی ندارد؛ نه پدر پول داری داشته، نه دارایی 

به ارث برده است.

پرونده ای که هنوز باز است
ادامه تیتر یک
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محمدصــادق معتمدیان،  اســتاندار تهران گفــت:  یکی از 
مهم ترین موضوعاتی که در دولت چهاردهم در دســتور کار 
قرار گرفته، تامین منابع آب تهران از ســد لار و اجرای خط 
دوم از ســد طالقان و تکمیل رینگ قمر بنی هاشم در مقطع 
کوتاه مــدت و مقطع بلندمدت که انتقال آب از دریای عمان 
برای اســتان های کم آب و اســتان تهران که مطالعات آن با 

حمایت دولت آغاز شده است. 

مرکز رسانه قوه قضائیه، اعلام کرد: عصر روز پنج شنبه یازدهم 
بهمن  ماه از این مرکز اصلاحی و تربیتی ۹ نفر از مددجویان بند 
نوجوانان کانون اصلاح و تربیت کرمانشاه در اقدامی با بریدن 
چند روزه حفاظ پنجره نمازخانــه و از طریق دیوار این مرکز 
اقدام به فــرار کردند. با این وجود ۳ نفر از این افراد بلافاصله 
دستگیر شــدند. درحال حاضر نیز تجسس برای شناسایی و 

دستگیری سایرین ادامه دارد.

منصور شیشــه فروش، مدیــرکل مدیریت بحــران اصفهان 
گفت: ۲۰۰ مدرســه در اصفهان، فلاورجــان و برخوار تحت 
تاثیر فرونشســت قرار گرفته اســت. پایش ایمنی انجام شد 
و ۴۲ مدرســه که خطرپذیــر بودند، تخلیه شــدند. به دلیل 
خشکسالی های شــدید اکنون صددرصد از مساحت استان 
اصفهان درگیر خشکسالی است؛ رودخانه زاینده رود خشک 

است و ۳۶۰ روستا با تانکر آب رسانی می شوند.

فرونشست خطرناک اصفهانفرار از زندان انتقال آب عمان به تهران 

گزارش: گزارش اجتماعی

آمارهایی که از میزان معلولیت و مرگ ومیر به دلیل تصادفات 
رانندگی هر ساله منتشر می شود، زنگ خطری است که متاسفانه 
نه توجه مســئولان را برمی انگیــزد و نه مردم. براســاس همین 
آمارهــا تنها در ســال ۱۴۰۲ بیش از ۳۹۱ هــزار نفر در تصادفات 
رانندگی کشــته یا مجروح شــده اند. این یعنی روزانه ۵۰ کشته و 
۱۰۰ زخمی در تصادفات کشــور. آماری تکان دهنده که همچنان 
به مدد بی توجهی ها افزایش یافته و بر شمار افرادی که زندگی شان 
تحت تاثیر همین تصادفات رانندگی به  کلی تغییر می کند، افزوده 
می شود. مرگ هر انسان در تصادفات رانندگی زندگی چند خانواده 
را تحت تاثیر قرار می دهد؟ معلولیت هر فرد در تصادفات رانندگی 
چقدر در تغییر رویکرد زندگی او و خانواده اش تاثیر می گذارد؟ این 
ســوالاتی است که باید به آنها پاســخ داده شود. اما سوال مهم تر 
این است که عمدتاً زندگی انسان ها چقدر دارای ارزش و اهمیت 
است؟ بنا بر گفته بسیاری از مسئولان پلیس راهور، اکثر تصادفات 
به دلیل بی توجهی بــه قوانین راهنمایی و رانندگی، خواب آلودگی 
و البتــه ایمن نبودن جاده ها رخ می دهد. اما مســاله اینجاســت 
کــه خودروها چقدر برای حفظ جان افــراد هنگام تصادف ایمن 
هستند؟ حســن نیکنام، کارشــناس ایمنی در این  باره می گوید: 
»متاســفانه ایمنی حلقه مفقوده در تمامــی ارکان جامعه ایران به 
 شمار می رود. مساله فقط به بی احتیاطی رانندگان ختم نمی شود. 
چنان که اگر خودروهای ایمن تری در کشور داشتیم بسیاری از این 
تصادفات اصلًا به فوت و جرح منجر به معلولیت ختم نمی شد«. 
به گفته او؛  »هر ساله در تمام دنیا خودروهایی راهی بازار می شوند 
که بیش از همه به امنیت سرنشینان توجه شده است. خودروها هر 
روز بیشتر از روز قبل در برابر تصادفات مقاوم می شوند. به  عنوان 
مثال، ما سال های ســال تلاش کردیم که فرهنگ بستن کمربند 
ایمنی در خودرو را به مردم آموزش دهیم. اما مساله اینجاست که 
وقتی شما سوار بر ماشینی هستید که هیچ استحکامی ندارد و با 
کوچک ترین ضربه به آهن پاره تبدیل می شود، دیگر بستن کمربند 
به  تنهایــی نمی تواند ضامن ایمنی فرد باشــد«. نیکنام در بخش 
دیگری از صحبت های خود توضیح می دهد: »اکثر کشــورهای 
پیشرفته قبل از اینکه خودرویی را وارد بازار کنند، مراحل سخت 
تاییــد ایمنی را بایــد بگذرانند. در واقع میــزان ایمنی ای که یک 
خودرو برای سرنشینان خود فراهم می کند، تاثیر مستقیم در قیمت 

آن دارد. اما در ایران این مراحل طی نمی شود. 

 ارابه های مرگ  
 خودروهای ناایمن سالانه 1۰ هزار نفر را کشته

و 6۰ هزار نفر را معلول می کند 

گروه اجتماعی: اظهارات علیرضا دبیر دوباره حاشیه ســاز شده 
است. او این  بار به علی دایی،  توصیه ای کرده که به مزاج شهریار 

ایران خوش نیامده و واکنش تند او را در پی داشته است. 
ماجرا از جایی شروع شد که بحث حضور علیرضا دبیر در 
انتخابات ریاست فدراســیون فوتبال به سوژه رسانه ها تبدیل 
شــده بود تا اینکه مهلت ثبت نام در انتخابات به پایان رسید و 
شایعه حضور رئیس فدراسیون کشتی در این عرصه به واقعیت 

تبدیل نشد.
 واکنش های بسیاری در رابطه با حضور احتمالی علیرضا 

دبیر در انتخابات ریاســت فدراسیون فوتبال 
مطرح شــد. به گفتــه نزدیکان دبیــر، او از 
نهادهای مختلف سیاسی و غیرسیاسی تحت 
فشــار قرار گرفته تا در این انتخابات ثبت نام 
کند اما نهایتاً او تصمیم گرفته که به کار خود 
در فدراسیون کشتی ادامه دهد و این موضوع 

را نپذیرد.
 او چنــد روز بعد در جدیدترین مصاحبه 
خود با شــبکه شــرق به صحبت در این باره 
پرداخته اســت. او گفت: »فوتبــال ایران در 
یک برنامه ۱۰ تا ۱۲ ســاله بالا می آید، اصلًا 

شک کنید«.
 دبیــر در بخش دیگــری از صحبت های 
خود در مورد اینکه، درحالی که ما استعدادی 
مثل علی دایی داریم چرا دبیر برای فدراسیون 

فوتبال پیشــنهاد شــده، گفت: »مگر صفایی فراهانی فوتبالی 
بود؟ ولی بهترین رئیس فدراسیون فوتبال ایران بود. اگر از من 
بپرسند، مدیر باید ورزشکار خوبی باشد تا به ریاست فدراسیون 
برســد؟ من می گویم باید حتما مًدیر باشد. شما فکر می کنید 
من به  خاطر کشتی گیری ام اینجا موفق هستم نه؟! آیا با ورزش 

می توان بودجه آورد؟ باید چارچوب مدیریت را بلد باشی«.
دبیر در مورد بازگشــت دایی به فوتبــال گفت: »من ۲۰ جا 
گفتم که علی دایی باید به فوتبال برگردد و مربی باشد. ولی اگر 
هر کسی بخواهد، مدیر باشد باید بیزینس و هر کار دیگری را 
دارد، کنار بگذارد. من شب ها فقط سه ساعت می خوابم تا به 

کارهای فدراسیون برسم.  امیدوارم منظور را رسانده باشم«.

 W واکنش تند دایی
اما این اظهارات،  ســبب واکنش برخــی از فعالان فضای 
مجــازی و در نهایــت علی دایی شــد. جایی که ورزشــگاه 
شهید کشــوری تهران صبح روز پنج شــنبه میزبان یک بازی 
خیرخواهانــه بود و تیم رســانه ورزش برابر تیم پیشکســوتان 
دانشــگاه شــریف و پاراگ به میدان رفت. رســانه ورزش با 
کاپیتانی عادل فردوســی پور به میدان رفت و در طرف مقابل، 
چهره ویژه تیم پیشکسوتان دانشگاه شریف و پاراگ، علی دایی 
بود که اسطوره فوتبال ایران، خود را به ورزشگاه شهید کشوری 
رساند تا دیداری با دوستان قدیمی و هم دانشگاهی های سابق 

خود داشته باشد.
دایی در حاشیه برگزاری این مســابقه در جمع خبرنگاران 
حضور یافت و درباره موضوعات مختلف ازجمله چرایی عدم 
حضورش در بازی خیرخواهانه بازگشــایی مجدد ورزشــگاه 
آزادی صحبت کرد. بیشــتر صحبت های دایی پیرو اظهارات 
اخیر علیرضا دبیر بود. اسطوره فوتبال ایران موضع گیری تندی 
علیه اظهارات دبیر داشت و نسبت به تغییر موضع او در سالیان 
گذشــته صحبت کرد همچنین در بخش پایانی اظهارات خود 
هم پیرامون تغییر و تحولات پرشــمار روی نیمکت استقلال و 

پرسولیس توضیحاتی را بیان کرد.
علی دایی در بخش ابتدایی صحبت های خود درباره حضور 
در مســابقه خیرخواهانه پنج شــنبه گفت: »بالاخره بچه های 
تیم ما، هم دانشــگاه های من بودند و آمــدم به اینجا تا دیداری 
با آنها تازه شــود. خدمت بچه ها رسیدم و بیشتر این دورهمی 
اســت و فوتبال نیست؛ خدا را شکر تا الان کسی آسیب ندیده 
و ان شاالله تا پایان بازی هم نبیند، فقط هدف همین بود که دور 

هم جمع شویم«.
اســطوره فوتبال ایران در واکنش به سوالی درباره غیبت در 

مراســم بازگشایی ورزشگاه آزادی و اینکه آیا از او دعوت شده 
بود یا خیر، توضیح داد: »مگر من برای افتتاحیه استادیوم آزادی 
می رفتم؟ من نمی دانم دعوت شــده بودم یا خیر اما دعوت هم 
می شدم به هیچ  عنوان در این بازی ها شرکت نمی کردم. بعد از 
چندین  سال رفتم و فقط در مشهد بازی کردم«. او درباره عدم 
حضور کریم باقری به دلیل عدم دعوت از علی دایی در مسابقه 
بازگشایی دوباره ورزشــگاه آزادی گفت: »این مساله معرفت 
خیلی ها را نشان می دهد و مشکلی با این مسائل ندارم. به هیچ 

عنوان وقت خودم را هم برای چنین مسائلی نمی گذارم«.
این درحالی بود که  » محمدرضا مهدوی، نماینده موسســه 
تیم ۹8 درباره این موضوع عنوان کرد که غیب علی دایی به دلیل 

مشکلات فیزیکی خودش است«.
 اما قسمت داغ مصاحبه او درباره اظهارات اخیر علیرضا 
دبیر بود که گفت: »این اسم قدیم ها برای من آشنا بود اما خیلی 
وقت اســت که دیگر این اسم برای من آشنا نیست؛ از موقعی 
که ایشان شورای شهر رفتند و لباس پوشیدن شان را عوض کرد 
برای من غریبه شده است. من از امثال ایشان خواهش می کنم 
بروند و به زندگی خصوصی خودشان برسند و راجع به دیگران 

تصمیم گیری نکنند«.
علی دایی در تکمیل صحبت هــای خود پیرامون اظهارات 
علیرضا دبیر و تغییر شــخصیت او در سالیان گذشته توضیح 
داد: »همــه می دانند مــن آن زمان که ایشــان در خیابان ۱۳ 
آبان می نشســت، آشنا و دوســت بودم اما از وقتی که شورای 
شــهر رفتند و در منطقه یک هســتند، برای من غریبه شد و 
ایشــان نمی تواند برای امثال من تعیین تکلیف کند که برگردم به 
فوتبال. اول از همه، این یک مســاله شخصی برای من است 
که به فوتبال برگردم یا خیر که فعلًا دوســت ندارم، برگردم. بعد 
از آن  هم، ایشــان چه  کاره مملکت است که بخواهد برای من 

تعیین تکلیف کند که بیزینس خود را کنار بگذارم«.
اسطوره فوتبال ایران با گلایه از وضعیت مدیریت در ورزش 
ایران گفت: »مدیریت این نیســت که برویم در عراق، سوریه، 

لبنان و ... اســتادیوم بسازیم و در رزومه و کارنامه شان برخی 
مدیران را بیاورند که ما در عراق استادیوم ساختیم؛ درحالی  که 
در همان استادیوم به تیم ملی ایران فحش می دهند و بعد از آن 
در همین اســتادیوم ها، جام خلیج عربی برگزار می کنند. ما تا 
کی باید خاموش بمانیم؟ مدیریت فقط این نیست که من بروم 
و دو تا سالن بزنم، سالن هم اگر بخواهم بزنم، من نوعی می روم 

در جایی سالن را ایجاد می کنم که استعدادها آنجا هستند«.
دایی در ادامه موضع گیری تند خود علیه اظهارات علیرضا 
دبیر گفــت: »از ایشــان خواهش می کنم که دفعه آخرشــان 
باشــد که درباره دیگران اظهارنظر می کنند 
و برای خودشــان نظر می دهنــد. حیف که 
درباره خیلی چیزهــا آدم نمی تواند صحبت 
کند اما باز هم تاکید می کنم زندگی شــخصی 
من به خــودم مربوط اســت. زمانی هم که 
مربیگری می کردم، باور کنید ۱۰-8 ســاعت 
می خوابیــدم. شــما بروید و از پزشــکان و 
روانشــناس ها بپرســید، کســی  که شب ۳ 
ســاعت بخوابد، چه حالتی می تواند داشته 
باشــد؟ چه مدیریتی می تواند داشــته باشد؟ 
اسم این را می گذارید، مدیریت؟ حتماً روزها 

خوابی که شب ها بیداری«.

 W اختلاف با خادم
پیش از جنجال دبیــر و دایی،  اختلاف او 
با رســول خادم نقل مجالس مجازی بود. جایی که در آخرین 
اظهار نظــراش گفت که  » یک رســانه هایی می خواهند پهلوان 
بســازند، همان رســانه ها می خواهند از من کریم شــیره ای 
بسازند. مهم هم نیست«. موضوعی که سبب واکنش گسترده 

کاربران شبکه های اجتماعی و مردم شد.
البته این اولین  باری نبود که دبیر درباره رسول خادم اظهارنظر 
می کرد. علیرضا دبیر نخســتین  بار ۲۲ بهمــن ۱۴۰۱ گفت که: 
»رســول خادم را از نظر فنــی قبول دارم امــا دیدگاه های ما در 
زمینه های سیاســی، هنری، اجتماعی و کلًا در همه موارد از هم 
جداست...« او ســپس در فروردین ۱۴۰۲ دوباره در اظهارنظر 
تندتری گفت که »او ]رسول خادم[ به ضدانقلاب لینک )وصل( 
شده و آینده مشخص می کند بین من و او چه کسی خائن است 
و چه کسی خادم«. دی ۱۴۰۲ با حمله ای مستقیم تر، حرف های 
رسول خادم در مورد »غلامرضا تختی« را »نامربوط« خواند و 

گفت: »به حرف های بی ربطش توجه نکنید«.
اختلاف دیرینه  علیرضا دبیر و رسول خادم بر سر رقابت های 
کشتی از ســال ۱۹۹8 شروع شد و به سیاســت کشید. آنجایی 
که گفته شــد، دبیر قرار بود در لیست اصولگرایان باشد اما افراد 
سیاسی به گوش او رساندند که رسول خادم باعث شد، او در این 
لیست قرار نگیرد و او به صورت مستقل در انتخابات شرکت کرد.
زمانی که رسول خادم به همراه قالیباف برای شهردار شدن 
کاندیدا شده بود با رای علیرضا دبیر، درحالی  که گفته می شود 
برخی از دوستان خادم انتظار داشتند، رای یک گوش شکسته 
به گوش شکسته دیگر باشد و البته در این رابطه احمدی نژاد نیز 
جلسه ای با دبیر داشت اما رای قهرمان المپیک ۲۰۰۰ سیدنی 
در سبد قهرمان المپیک ۱۹۹۶ آتلانتا نرفت و قالیباف شهردار 

تهران شد.
بعد از آن اختلافات دبیر و خادم دوباره به کشتی ختم شد. 
علیرضا دبیر نخستین  بار در سال ۹8 و پس از استعفای رسول 
خادم و ۹ ماه بلاتکلیفی به ریاســت فدراســیون کشتی ایران 

انتخاب شد.

جدال علیرضا دبیر و علی دایی بر سر چیست؟

هم برای  تکلیف  تعیین 
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یکشنبه 27 آبان  
جلسه  با معاونان مركز تحقیقات 

عصر با معاونان مرکز تحقیقات ]اســتراتژیك 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام[ جلسه داشتیم. 
بحث ها بیشــتر در مورد وضع افغانستان است و 
مشکلاتی که جبهه متحد با اعضای خود و نیز با 
آمریکا و غربی ها و پاکستان و سازمان ملل دارد. 
دکتر ]حســن[ روحانی، ]رئیس مرکز تحقیقات 
اســتراتژیک و دبیر شــورای عالی امنیت ملی[ 
گفت، نظر وزارت امورخارجه این است که ایران با 
سازمان ملل برای رسیدن به دولت فراگیر همکاری 
کند، ولی نظر شورای عالی ]امنیت ملی[ این شده 
که ســعی کنیم، همین دولت جبهه متحد بماند و 
دیگران به آن ملحق شــوند. روســیه و ایران، این 
دولت را قانون مند می دانند زیرا که در سازمان ملل 

و بسیاری از کشورها، نماینده دارد.

  دوشنبه 28 آبان  
دیدار با امام جمعه شیراز

آقای ]قربانعلی[ دُرّی ]نجف آبادی[، ]رییس 
دیــوان عدالــت اداری[ آمد. از آقای هاشــمی 
شــاهرودی، ]رئیــس قــوه قضاییه[ بــه خاطر 
بازداشت فرزندش محمد شکایت داشت و معتقد 
اســت که قوه قضاییه به خاطر رفع اتهام یك طرفه 
عمل  کردن، می خواهد بگوید تحت تأثیر خطوط 
سیاســی یا شخصیت افراد نیســت و بی گناهی را 
قربانی می کند. به آقای شاهرودی گفته و جواب 
شــنیده که اصل پرونده مربوط به شخص دیگری 
است و محمد در ارتباط با او بازداشت شده است.
آقای ]ســیداحمد[ موســوی،  ]مدیرکل مرکز 
وزارت  از  خاورمیانــه[  اســتراتژیك  مطالعــات 
امورخارجــه آمــد و از ناکارایــی ]آقــای کمال 
خرازی[، وزیــر امورخارجه گفــت و تحلیلی از 
حوادث آمریکا و افغانســتان و فلسطین ارایه داد. 
آقــای ]محمدرضــا[ مخبر ]دزفولی[، مســئول 
معاونــت نظارتــی ]دبیرخانه مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام[ آمد. برنامه اجرایــی نظارت بر 
اجرای سیاســت های کلــی را آورد و برای ترمیم 

شورای انقلاب فرهنگی، پیگیری کرد.
عصر آقای ]محی الدین[ حایری شــیرازی، امام 
جمعه شــیراز آمد؛ برای توضیح بیشتر دربارۀ طرح 
فلاحت در فراغت که در شــیراز اجرا کرده اند و چند 
هــزار هکتار را توســط خُرده مالــکان و با مدیریت 
تعاونی، زیر کشــت زیتون و گردو برده و مورد انتقاد 
بعضی ها قــرار گرفته و دفاع کــرد. از فکر دخالت 
شــخصیت های انقلاب در امور اقتصادی و فنی و از 
قول ]آیت الله خامنه ای[ رهبــری، نقل  کرد که امام 
به خاطر اعتمادی که به آقای هاشــمی داشــته اند و 
اهمیتی که برای مدیریت ایشان قائل بوده اند معمولَا 
در سفرهای آقای هاشمی، برای رفع خطر از ایشان، 
نذر می کرده اند. گفت، همه می دانند که شما در زمان 
امام هم فکر مستقل داشتید و ضمن اطاعت از امام، 
حرف های مستقل خود را برای ایشان مطرح می کردید 
و مطالبی  که دیگران جرأت گفتن آن را نداشتند توسط 

شما مطرح می شد. افطار را با ما بودند. 
افطار  اعضای خانواده  هایشــان،  و  محافظان 
میهمانمــان بودنــد. در گوش نوزاد یکــی از آنها 
-آقــای ]مجیــد[ اســدی- اذان و اقامه گفتم و 
هدیــه ای دادم. شــب، فاطی آمد و گزارشــی از 
معالجات اشــرف- خالــه اش- داد و از امکانات 
خوب بیمارســتان در لندن که ملــك امیر امارات 
متحده اســت و از کیفیت معالجات ]جابر احمد 
الصباح[، امیر کویت گفت که مدت هاست در آنجا 

بستری است.

196 افراط در اختلاف  

بررسی رویدادهای تاریخی حافظه

گروه تاریخ: با گذشــت ۲۴ ساعت از ورود 
امام خمینی به ایران در سال ۱۳۵۷، مدرسه 
علوی تهران جای مدرســه رفاه را به  عنوان 
محل اقامت موقت بنیانگذار انقلاب گرفت 
تا دیدارهای مردمی در این مکان انجام شود. 
او در ســیزدهمین روز بهمــن ۵۷ خــط و 
خطوط تازه ای برای مطبوعات ترسیم کرد، 
خطاب به شــاپور بختیار هشــدارهایی داد 
و همزمان سران برخی کشــورها، پیام های 
تبریــک و واکنش های متفاوتی نســبت به 
تحولات ایران داشتند. سازندگی به مناسبت 
دهه فجر به برخی تحولات این روز پرداخته 

است.

 Wماجرای تغییر محل استقرار
مدرســه علوی، مدرســه ای مذهبی که 
دو دهه قبل توســط علی اصغر کرباسچیان 
از روحانیــون ایرانی با مشــارکت بازاریان 
و جمعی دیگر از روحانیون تاســیس شده 
بود. ابتدا قرار بود امام خمینی با نظر کمیته 
اســتقبال در مدرسه رفاه مســتقر شوند اما 
اندکی بعــد، بنا به دلایلی، محل اســتقرار 
به مدرســه علوی تغییــر یافــت. آیت الله 
منتظــری دلیل تغییر محل اســتقرار امام از 
مدرســه رفاه به مدرســه علوی را این طور 
تشریح کرده اســت: »گفتم اینجا )مدرسه 
رفاه( مناســب نیست؛ چون جای کوچکی 
بود و از همــان در که جمعیت می آمدند، از 
همــان در هم باید بیرون می رفتند، من گفتم 
جمعیــت زیاد می آیند و ایــن جمعیت زیاد 
در این جای کوچک مناســب نیست«. اما 
ظاهراً دلایل دیگری هم بــرای تغییر محل 
اقامت وجود داشــته اســت که سیدمهدی 
امام جمارانی آن را شرح داده است. »کنترل 
مدرســه رفاه به دســت منافقین افتاده بود. 
حرکات مشکوکی مشاهده می شد که شهید 
مطهری و مرحوم آقای منتظــری را به این 
نتیجه رســاند که ماندن امام در مدرسه رفاه 
به صلاح نیست«. دکتر سیدحسن عارفی، 
اســتاد قلب و عروق دانشگاه علوم پزشکی 
تهران و پزشــک معتمد امام در بخشــی از 
خاطرات خود محل استقرار امام را این طور 
توصیف کرده است: »حضرت امام در اتاقی 
که چند پله بالاتــر از انتهای راهرویی بود، 
اقامت داشــتند. اتاق محقر )۵ /۳ در ۵ /۲ 
متر( مفروش بــود به فرش های ارزان قیمت 
و بدون تجهیــزات اضافی در کنار آن پتویی 
چندلا شــده و پشــتی ایی که محل نشستن 
حضــرت امام بــود، وجود داشــت. محل 
ســکونت و مقر فرماندهی حضرت امام به 
قدری ساده بود که انسان را در بدو ورود به 
خود جذب می  کرد. مردی که با دست های 
تهی از اسلحه ولی مشت های گره  کرده  اش 
کاخ های طاغوتیان را به لرزه درآورده بود در 
اتاقی فرمانروایی می  کــرد که در آن حداقل 
امکانات زیســتن وجود نداشت. ورود اطبا 
که به طور معمول از امکانات و ظواهر زندگی 

مدرن و سطح بالایی برخوردارند به این اتاق 
و روبه رو شــدن با چهره نورانی و ملکوتی 
و دوست داشــتنی حضرت امام و مصاحبت 
با این مــرد غیــور و دلاور، باعــث ایجاد 
همبســتگی و اظهار همدردی و همفکری 
با ایشــان بود و تحولی عمیق را در تاروپود 

وجودشان ایجاد می کرد«.

 W واکنش های بین المللی
یاسر عرفات، رئیس سازمان آزادی بخش 
فلســطین یکی از نخســتین نفرانی بود که 
در این روز برای امام پیامی ارســال کرد. او 
گفت: »نتایج پیروزی ملت ایران در مرز های 
این کشــور متوقف نخواهد شــد«. معمر 
قذافی، رهبــر لیبی در گفت وگو با تلویزیون 
فرانسه اعلام کرد: »تاکنون از سوی رهبران 
انقلابی ایران درخواســت کمکی از ما نشده 
است اما به مجرد رسیدن چنین درخواستی 
بــدون اندک درنگی هر آنچــه در قوه داریم 
کمک خواهیم کرد«. واکنش انور سادات، 
رئیس جمهور مصر اما بــه وقوع انقلاب در 
ایران خشــمگنانه بــود. روزنامه اطلاعات 
به نقل از خبرگزاری فرانســه نوشت: »انور 
ســادات در ســخنانی در اجلاس حــزب 
ناسیونال دموکرات خود علیه امتزاج مذهب 
و سیاســت در مصر نظیر آنچــه به عقیده 
سادات در ایران روی داده است به مردم مصر 

هشدار داد«.

 W دیدارها و ترسیم فضایی دیگر
به واسطه میزان تاثیرگذاری و اهمیتی که 
مطبوعات و رسانه ها در آن ایام داشتند، امام 
خمینی در نخستین قدم در جمع کارکنان و 
نویسندگان روزنامه اطلاعات خط وخطوط 
تازه ای برای مطبوعات ترسیم کرد و خطاب 
به آنها گفت: »اهل قلم وظیفه خطیری دارند 
و باید هوشیار و مراقب باشند زیرا یک کلمه 
به صورت مکتــوب گاه می تواند زیان بخش 
باشد«. کمیته استقبال از حضرت امام )ره( 
در اطلاعیه ای ساعت دیدار آقایان با آیت الله 
خمینی )ره( را ســاعت ۹ تا ۱۲ و زمان دیدار 
زنان را ســاعت ۱۵ تــا ۱8 اعلام کرده بود. 
براســاس گزارش روزنامه اطلاعات در آن 
روز هــزاران نفر از مردم تهــران برای دیدن 
امام به مدرســه علوی رفته بودند. همزمان 
شــهردار تهران، اســتعفای خود را به امام 
خمینی )ره( تسلیم کرد و ۲۲ نماینده مجلس 
شورای ملی نیز اســتعفا کردند. گروهی از 
نظامیان و نیروی هوایــی )همافران( در آن 
روز به مدرسه علوی رفتند. به نوشته روزنامه 
کیهان امام خمینی )ره( در این ســخنرانی به 
دولت بختیار هشدار داد و گفت: »اگر یک 
نفر از این همافران با دســت این جلادان از 
بین برود، ما همه آنها را به کیفر اعمال شان 
می رســانیم«. این درحالی است که شاپور 
بختیــار دقیقاً همــان روز در مصاحبه ای با 
رادیو ملی فرانســه گفته بود: »موجودیت و 

وحدت کشور بر همه مسائل دیگر از جمله 
آیت الله خمینی، شاه و قانون اساسی مقدم 
اســت«. آسوشــیتدپرس به نقل از بختیار  
نوشت: »طرفداران آیت الله خمینی می توانند 
فریاد بزنند، غوغا کننــد، توهین کنند، این 
کار چیزی را ثابت نمی کند اما اینکه چندین 
میلیون نفر برای استقبال از آیت الله به تهران 
آمدند، مبالغه آمیز اســت. همچنان مشتاق 
ملاقات با ایشان است.« رادیو بی بی سی هم 
به نقل از آیت الله شــریعتمداری اعلام کرد 
که در تبدیل رژیم سلطنتی به جمهوری باید 
جانب احتیاط رعایت شود و تهیه مقدمات 
فراوانی لازم است. نامبرده از قانون اساسی 
که اســاس آن موجب بقای رژیم سلطنتی 

است، حمایت می کند.

 Wدر میان احزاب چه خبر بود؟
ســاعت ۱۰ صبح روز ۱۳ بهمن ســال 
۵۷ تحصن علمای مشــهد پایــان یافت و 
بیانیه پایانی تحصن نیز قرائت شــد. برخی 
استعفای  اما خواستار  جریان های سیاسی 
دولت بختیار شــدند و حزب توده پیشنهاد 
مبارزه مســلحانه برای بــر انداختن دولت 
بختیــار را مطرح کرد. به گــزارش روزنامه 
اطلاعات؛ کریم سنجابی، رهبر جبهه ملی 
ایران اعلام کرد: »شــاپور بختیار که معتقد 
به دموکراسی اســت باید از نخست وزیری 
اســتعفا دهــد. مخالفان رهبــری آیت الله 
خمینی اقلیت بســیار کمی هستند. جبهه 
ملی به جنبش ملی ایران به رهبری حضرت 
آیت الله خمینی وفادار است و این سیاست 
را همچنان ادامــه می دهد«. اما حزب توده 
روش دیگری را برای مبارزه مدنظر داشــت 
و خواستار مبارزه مسلحانه برای برانداختن 
دولت بختیار بود. این حزب در آخرین بیانیه 
خود از بختیار بــه  عنوان »خائن« نام برد و 
اعلام کرد که رهبــران جنبش دموکراتیک 
نبایــد در برابر مانورهای مختلف دشــمن 
حتــی یک لحظه درنگ کننــد و باید ملت 
را به تدارک و سازمان دادن مقاومت و نبرد 
مســلحانه فرا خوانند: »امپریالیســت ها و 
نوکران آنها می کوشــند، ملت را با هیولای 
کمونیســم و با خطری که متوجه تمامیت 
ارضی کشــور اســت و دروغ هــای دیگر 
بترســانند و به این ترتیب جبهه متحد ملت 
را تضعیــف کنند و بین مبــارزان مذهبی و 
نیروهــای دموکراتیک تفرقــه بیندازند. با 
اعتصاب غــذا کاری از پیش نمی رود بلکه 
با یک حمله مسلحانه و اشغال واحدهای 
نظامــی و پایگاه های مهم دشــمن می توان 
دســتگاه نظامی خلق را در هم شکست و 
خویشــتن را در خدمت خلق قــرار داد«. 
تظاهــرات اما هنوز در شــهرهای مختلف 
ایران از ســمنان و تربت جام ادامه داشت و 
ظاهراً چند نفر هم به شــهادت رسیدند در 
مقابل نیز ســرهنگ معتمدی یکی از اعضا 

بلندپایه ساواک کشته شد.

هشدار به بختیار
در سیزدهمین روز بهمن سال 57 چه گذشت؟

  
تقویم

مطبوعاتی هــا آن عصــر تلخ 
را   ۱۳8۶ ســال  زمســتانی 
هیچ گاه از یاد نمی برند؛ روزی 
که قلــب احمــد بورقانی از 
ایســتاد  حرکت  مهربانانه اش 
را در بهت وحیــرت  و همــه 

فرو برد. روزنامه نگاری مســتقل که در دوران جنگ، 
سخنگوی ستاد تبلیغات جنگ بود، مدتی نماینده مردم 
در مجلس ششــم بود اما با یک حرکت اعتراضی از آن 
کناره گرفت و در نهایت هم به  عنوان معاون مطبوعاتی 
وزارت ارشــاد دولــت خاتمی انتخاب شــد. به گفته 
احمد مســجدجامعی، وزیر ارشــاد وقت اما بورقانی 
نماینده دولت در مطبوعات نبــود، نماینده مطبوعات 
در دولت بود:»این ویژگــی، مهم بود؛ دولت هم در آن 
دوره فضای مدنی پیدا کرده بود اما او از ظرفیت دولت 
برای مطبوعات بهره می گرفت و آن را با وجهی عقلانی 
پیش می برد. بورقانی می دانســت که ایجاد و بســط 
فضای گفت وگو در جامعه با اطلاعیه و بخشنامه دادن 
میسر نیست و این ویژگی او کمتر بیان و شناخته شده 
است. در آن سال ها ما در حوزه مطبوعات برای اعطای 
مجوز به  ویژه برای روزنامه ها قواعدی داشتیم و بارها 
پیش می آمد که پرونده ها پشــت درهای بسته بماند به 
 گونه ای که دســتگاه ذی ربط برای رسانه خاصی اعلام 
نظر نمی کــرد و این گونه پرونده آن نشــریه به جریان 
نمی افتاد«. او بهمن ۹۷ در مراســم سالگرد درگذشت 
احمــد بورقانی دربــاره هم فکری بــا او توضیح داد: 
»قانونی وضع کردیم که دســتگاه مورد نظر باید بابت 
تاخیر خودش توضیح می داد، مــا برنامه ای را تعریف 
کردیم که نتایج سوء این اعلام نظر نکردن را بیان کنیم. 
ما تصمیم گرفتیم که دســتگاه ذی ربط اطلاعات را به 
ما بدهد و ما خودمان در ارشاد برای نشر یک روزنامه 
جدید تصمیم گیرنده باشــیم. عقلانیــت کار بورقانی، 
نمایندگی رســانه هایی بود که به گفت وگو و آزادی بیان 
کمک می کردند و مستقل محسوب می شدند. او زمینه 
گفت وگو میان دولت و مطبوعات را فراهم می کرد. این 
دوره، دوره خاصی بود که نمی دانم چگونه تمام شد ما 
در آن زمان با اهالی رســانه مشورت می کردیم، جلسه 
داشتیم و دســتگاه های ذی ربط هم به حرف  ما گوش 
می دادند«. در سال 8۶ که بحث تدوین اصول اخلاق 
حرفه در انجمن صنفــی روزنامه نگاران ایران جدی و 
عملی شد، قرار بود، احمد بورقانی و کامبیر نوروزی و 
رامین کریمیان، متنی را در این زمینه تهیه و کارشناسی 
کنند. جلســه های خوبی هــم داشــتند و آن طور که 
نوروزی نوشــته است؛ شــاید ۷۰ تا8۰ درصد کار هم 
پیش رفته بود اما احمد بورقانی فوت کرد و کار در نیمه 
ماند: »چشــم برهم زدیم و رسیدیم به موسم انتخابات 
88 و ماجراهایــی کــه رفت و پلمب دفتــر انجمن و 
مشــتی خاطره های درهم و برهــم و هجرت احمد به 
کنج نزدیک خاطره های گذر کرده عمر و جای خالی 
پرنشدنی رفیقی که »اند« رفاقت بود و مرام«.  آیت الله 
هاشمی رفســنجانی در خاطرات خود از دیدار با او در 
زمان حضور در مجلس نوشته است: »آقای ]احمد[ 
بورقانی ]فراهانی[، نماینــده تهران در مجلس آمد. از 
فشاری که بر نیروهای همفکرش وارد می شود، اظهار 
نگرانی  کرد و از آقای ]سیدمحمد[ خاتمی نقل کرد که 
رهبــری گفته اند، آقای بورقانی افــکار براندازانه دارد. 
وفاداری خود را اعلان کرد و فعال  بودن در مساله طرح 
مطبوعات را با حســن نیت خواند و کلی از من تمجید 
کــرد و نمونه های زیادی از اقدامــات اصلاح طلبانه و 
نوآوری من را یادآوری  کرد؛ ازجمله تاســیس دانشگاه 
آزاد اسلامی، توســعه دانشــگاه ها، باسواد کردن مردم، 
مدرن  کردن ایــران، به صحنه آوردن زنــان، انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری. سهم فائزه را در تحولات 
اخیر مهــم خواند«. احمــد بورقانــی، روزنامه نگار، 
معاون مطبوعاتی وزارت ارشــاد، سرپرست اتاق خبر 
خبرگزاری ایرنا در سازمان ملل متحد و فعال مدنی بود 
که عصر ۱۳ بهمن سال ۱۳8۶ درحالی که تنها ۴8 سال 
داشت بر اثر سکته قلبی از دنیا رفت و سه شنبه ۱۶ بهمن 

در قطعه نام آوران بهشت زهرا به خاک سپرده شد.

آن روز شوم 
به یاد احمد بورقانی


